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Seltsimehed! Kolme päeva
jooksul arutas meie kongress
läbi Eestimaa Kommunistliku
Partei tegevuse tähtsamad kü-
simused ja võttis vastu otsu-
sed, mis saavad vabariigi par-
teiorganisatsiooni tegevus-
programmiks lähemate aasta-
te peale. Kongress valis juh-
tivad organid: EKP Keskko-
mitee ja EKP revisjonikomis-
joni, samuti delegaadid Nõu-
kogude Liidu Kommunistliku
Partei XXIV kongressile.

See oli tähendusrikas kong-
ress Eestimaa Kommunistliku
Partei ajaloos. Eelkõige oli
see juubelikongress, sest no-
vembris 1970 möödus 50 aas-
tat Eestimaa Kommunistliku
Partei esimesest kongressist.
Kõigis parteiorganisatsiooni-
des toimusid sel puhul pidu-
likud koosolekud.

50 aastaga on Eestimaa
Kommunistlik Partei läbi käi-
nud raske, kuid ühtlasi suu-
repärase ja sündmusterohke
ajaloolise tee. Nendest viie-
kümnest aastast langesid 20
aastat põrandaaluse töö pe-

rioodile.’ . Kodanliku valitsuse
julma terrori ja tagakiusa-

mise tingimustes juhtis Eesti-
maa Kommunistlik Partei
oma rahvast kõrvalekalduma-
tult võidule, nõukogude või-
mu taaskehtestamisele. Kuigi
selles võitluses hukkusid sil-
mapaistvad, andekad inime-
sed, tulihingelised võitlejad
ja Eestimaa Kommunistliku
Partei juhid, tuli partei 1940.
aastal võitjaks, kindlustas ja
taastas selle, mis rahvas oli
kätte võitnud 1917. aastal ja
teistkordselt 1918. aastal, mil
moodustati Eesti Töörahva
Kommuun.

Eestimaa- Kommunistlik
Partei sammus oma rahva
eesotsas fašistlike • okupantide
vastu võitlemise aastatel ja
viis ta võidule vaenlase üle.

Rahvamajanduse taastamise
esimesed aastad ei olnud meie
rahvale kerged. Kuid kõigist
raskustest hoolimata kasvas
vabariigi parteiorganisatsioon
kiiresti, ja kui esimesel le-
gaalsel (arvult neljandal)
kongressil olid esindatud 1500
partei liiget, siis käesolev,
kaheteistkümnes legaalne
(XVI) kongress esindab juba
rohkem kui 73 000 Eestimaa

kommunisti, kes töötavad vil-
jakalt kõigis rahvamajandus-
harudes tööstuses, põllu-
majanduses, ehituses ning
teaduse ja kultuuri tandril.

Meie vabariik on autasus-
tatud Lenini ordeniga. Sama-
suguse kõrge autasu on päl-
vinud ka Eestimaa pealinn
Tallinn, kus põhiliselt paikneb
meie tööstus. See on kõrge
hinnang vabariigi parteiorga-
nisatsiooni tööle.

EKP XVI kongress näitas
Eestimaa kommunistide tihe-
dat koondumist Nõukogude
Liidu Kommunistliku Partei
Keskkomitee ümber. Selle
veenvaks tõendiks said üks-
meel, mis ilmnes kongressil,
nõudlik ja printsipiaalne krii-
tika, vastuvõetud otsused ja
lõpuks partei juhtivate orga-
nite valimine ühel häälel.
Kongress demonstreeris vaba-
riigi parteiorganisatsiooni
monoliitsust, tema ustavust
marksismi-leninismi ideedele,
internatsionalismi ideedele.

Lubage õnnitleda teid kõiki
Eestimaa Kommunistliku Par-
tei 50. aastapäeva puhul, soo-

vida teile veel kord suurt edu
töös, energiat ja jõudu mark-
sismi-leninismi ideede propa-
geerimises.

Suure töö tulemusena me
viisime viisaastaku hästi lõpu-
le ja oleme edukalt asunud
uue, üheksanda viie aasta
plaani" täitmisele. Selle viis-
aastaku esimest kuud tähistas
plaani ületamine.

Kogu meie rahvas läheb
vastu suursündmusele meie
maa elus, NLKP XXIV kong-
ressile, mis teeb kokkuvõtte
partei tööst viie viimase aasta
jooksul ja võtab vastu direk-
tiivid NSV Liidu rahvamajan-
duse arendamise viie aasta
(1971—1975) plaani kohta. Di-
rektiivide projekt avaldati,
seda arutavad laialdaselt Nõu-
kogudemaa, sealhulgas ka
meie vabariigi töötajad.

Nõukogude Liidu Kommu-
nistliku Partei Lenini par-
tei juhtimisel edasi, kom-
munismile! (Delegaadid ja kü-
lalised kuulasid sm. Käbini
lõppkõnet suure tähelepanuga
ning reageerisid sellele pala-
vate kiiduavaldustega.)

KONGRESSI PÄEVIK
19. veebruaril jätkus Eestimaa Kommunistliku Partei XVI

kongress. Arutati kolmandat päevakorrapunkti: NLKP
Keskkomitee projektist «NLKP XXIV kongressi direktiivid
NSV Liidu rahvamajanduse arendamise viie aasta (1971—

1975) plaani kohta».
Läbirääkimistel võtsid sõna: EKP Pärnu Linnakomitee

esimene sekretär A. TAMMEORG, Tallinna Linna Töörah-
va Saadikute Nõukogu Täitevkomitee esimees J. UNDUSK,
trusti «Eesti Põlevkivi» kaevanduse nr. 2 brigadir sotsialist-
liku töö kangelane A. PÄRTEL, Eesti Põllumajanduse Aka-
deemia rektor A. RÜÜTEL, Eesti NSV kergetööstuse minis-
ter J. VLADÖTŠIN, Eesti Elektrijaama direktor K.
SENTSUGOV, Eesti NSV teenindüsminister M. JANGOLEN-
KO, Jõgeva rajooni M. Lillevere nim. kolhoosi esimees V.
LAOS, Eesti NSV ehitusminister U. JÜRISOO, Kingissepa
rajooni «Saare Kaluri» kolhoosi traallaeva kapten J. KLAIS
ja Eesti NSV põllumajanduse minister H. ROHTLA.

Lõppsõnaga esines Eesti NSV Ministrite Nõukogu esimees
V. KLAUSON.

Kongress võttis ühel häälel vastu resolutsiooni EKP Kesk-
komitee aruande põhjal.

Seejärel võeti vastu otsus päevakorra kolmandas punktis:
NLKP Keskkomitee projektist «NLKP XXIV kongressi di-
rektiivid NSV Liidu rahvamajanduse arendamise viie aasta
(1971—1975) plaani kohta».

EKP XVI kongress saatis tervitustelegrammid Turkmeenia
KP XX kongressile ning Pihkva oblasti XIV ja Kaliningradi
oblasti XIII parteikonverentsile.

Valiti Eestimaa Kommunistliku Partei Keskkomitee liik-med, EKP Keskkomitee liikmekandidaadid, EKP revisjoni-
komisjon ja delegaadid NLKP XXIV kongressile.

Entusiasmiga võeti vastu tervituskiri NLKP Keskkomi-
teele.

Lõpuks esines sõnavõtuga EKP Keskkomitee esimene sek-
retär J. KÄBIN.

Kongress kuulutati lõppenuks.
Delegaadid ja külalised tõusid püsti ning laulsid «Inter-

natsionaali». (ETA.)

Pildil: grupp kongressi delegaate. Vasakult: Pirita lillekasvatuse näidissovhoosi töötaja S. Serikov, EKP Harju Rajooniko-
mitee esimene sekretär sotsialistliku töö kangelane H. Ilves, Tartu rajooni Lenini ordeniga V. I. Lenini nim. näidissovhoosi
direktor sotsialistliku töö kangelane A. Konijärv, Eesti NSV Ministrite Nõukogu Riikliku Tööjõuressursside Kasutamise Komi-
tee esimees E. Lehepuu ja Harju rajooni Koidula-nim. kolhoosi seatalitaja E. Ahtamaa.

E. Normani foto (ETA.)

Eestimaa Kommunistliku Partei XVI
kongressil valitud EKP Keskkomitee koosseis

N. Aksinin
J. Aleksandrov
H. Allik
V. Ani
A. Ansberg
A. Batussova
F. Eisen
E. Elevant
M. Gorlatš
A. Green
R. Hiis
H. Ilves
E.-J. Jaanimägi
M. Jangolenko
N. Johanson
A. Juhkam
U. Jürisoo

J. Jürna
L. Kaik
R. Kaik
E. Kaldalu
H. Kallaste
I. Kallion
A. Karu
E. Kauksi
H. Kiik
K. Kimmel
V. Klauson
H. Kõik
A. Konijärv
A. Koop
A. Kotov
L. Kuus
H. Kuusk

J. Käbin
V. Käo
V. Laos
K. Lebedev
L. Lentsman
E. Lieberg
B. Lihhatšov
V. Liiv
H. Lossmann
J. Lott
V. Maamägi
A. Madik
V. Makarov.
O. Merimaa
A. Mette
M. Mihhailov
P. Neerot

G. Nellis
A. Norak
K. Nõmm
Ü. Nõmm
O. Oja
J. Ollino
E. Otsman
N. Panšin
R. Penu
A. Pork
V. Porõvkin
I. Prikk
A. Purga
E. Puusepp
E. Rand
V. Ranne
V. Raudsalu

H. Rohtla
P. Romaškin
V. Roosmaa
M. Rööpson
A. Rüütel
A. Saaremägi
G. Sarri
D. Sevastjanov
L. Sipria
J. Smuul
J. Suurhans
Z. Siškina
L. Šišov
A. Štšennikov
M. Sturm
B. Tamm
F. Tamm

L. Aleksejev
P. Andrejev
A. Anossov
V. Beekman
A. Blum
V. Eks
U. Elmi
A. Goldbcrg
H. Haug
L. Ingar
E. Jaama

E. Jüri
A. Kalanüp
E.-E. Kaldmaa
A. Kello
V. Konstantinov
V. Kottisse
M. Krasnoselskaja
A. Kuusing
J. Lainoja
V. Laur
A. Laus

M. Lebedev
R. Liiv
F. Liivik
E. Mikker
G. Ots
K. Ott
E. Paalmann
A. Pedajas
E. Puks
L. Puulaid
A. Põldroo

F. Pärtelpoeg
P. Rahomägi
T. Rammo
A. Repp
R. Ristlaan
J. Rääts
E. Saar

B. Saul
E. Schmidt
A. Schönberg
A. Selge
K. Sentšugov
R. Sibul
K. Sipjagina

EKP revisjonikomisjoni
liikmed

A. Adams
Z. Agafonova
V. Hallmägi
H. Järva
K. Kasemägi
M. Kauber
R.-P. Keer
H. Keemik
G. Kimask
M. Kljušnikova
K. Koger

G. Kruger
R. Meister
R. Merisalu
N. Mitjurev
V. Mäe
K. Nõu
S. Oleinik
L. Orehhov
I. Orula
A. Panksejcv
K. Rogenbaum

E. Roo
O. Ruustalu
R. Simson
A. Sootla
B. Tolbast
I. Torn
A. Tsõganova
J. Ulfsak
O. Valing
M. Veeris

F. Barskova
V. Beekman
V. Brehhunova
N. Johanson
R. Kaik
V. Kassatonov
V. Klauson

B. Kuznetsov
J. Käbin
V. Laur
K. Lebedev
L. Lentsman
E. Lieberg
V. Nutt

N. Aksinin

EKP KESKKOMITEE LIIKMED
A. Tammeorg
E. Teder
J. Tepandi
K. Todeson
V. Tšernõšev
G. Tõnspoeg
E. Tõnurist
J. Tõnuvere
V. Udam
J. Undusk
A. Upsi
F. Ušanjov
A. Vader
I. Vahe
V. Vaht
K. Vaino
V. Vaino

EKP KESKKOMITEE LIIKMEKANDIDAADID
A. Siškin
A. Zamahhin
B. Tamm
H. Teder
H. Tekko
V. Tenosaar
V. Tint

K. Nõmm
F. Ots
A. Pork
A. Pärtel
K. Russakov
A. Rüütel
D. Sevastjanov

A. Valdov
H. Valk
L. Vammus
P. Vassikov
V. Vassiljev
U. Veeperv
A. Veimer
A. Vendelin
J. Vija
L. Vihvelin
V. Vilimaa
J. Vladõtšin
J. Volkov
A. Vunk
V. Väljas

I. Tuhkru
0.-K. Utt
E. Vaher
G. Valgur
A. Vasele

EKP XVI kongressil valitud
delegaadid NLKP XXIV kongressile

OTSUSTAVA HÄÄLEÕIGUSEGA
F. Tamm
A. Tammeorg
A.-E. Tammistu
A. Vader
K. Vaino
V. Vellearu

NÕUANDVA HÄÄLEÕIGUSEGA
A. Purga

KOMMUNISTLIKU
PARTEI KESKKOMITEE

PLEENUM
/ 19. veebruaril leidis aset EKP XVI kongressil vali-
' tud Eestimaa Kommunistliku Partei Keskkomitee
J esimene pleenum.
J Pleenum valis EKP Keskkomitee esimeseks sekre-
J tariks sm. J. KÄBINI. EKP Keskkomitee teiseks sek-
' retäriks valiti sm. K. LEBEDEV ning EKP Keskko-

mitee sekretärideks sm-d
F. UŠANJOV, K. VAINO
ja V. VÄLJAS.

EKP Keskkomitee büroo
liikmeteks valiti sm-d N.
JOHANSON, V. KLAU-
SON, J. KÄBIN, K. LE-
BEDEV, L. LENTSMAN,
O. MERIMAA, E. TONU-
RIST, F. UŠANJOV, A.
VADER, K. VAINO ja V.
VÄLJAS.

EKP Keskkomitee büroo
liikmekandidaatideks vali-
ti sm-d A. PURGA ja
L. ŠIŠOV.

EKP Keskkomitee pleenum kinnitas parteiorgani-
satsioonilise töö osakonna juhatajaks sm. L. ŠIŠOVI,
propaganda- ja agitats;iooniosakonna juhatajaks sm.
V. RANNE, teaduse ja õppeasutuste osakonna juha-
tajaks sm. G. SARRI, kultuuriosakonna juhatajaks
sm. 0.-K. UTI, tööstuse ja transpordi osakonna juha-
tajaks sm. I. KALLIONI, kerge- ja toiduainetetöös-
tuse osakonna juhatajaks sm. L. SIPRIA, ehituse ja
linnamajanduse osakonna juhatajaks sm. V. EKSI,
kaubanduse ja elukondliku teenindamise osakonna
juhatajaks sm. A. MADIKU, põllumajandusosakonna
juhatajaks sm. M. STURMI, administratiivorganite
osakonna juhatajaks sm. V. PORÖVKINI ja üldosa-
konna juhatajaks sm. B. SERGALINI. EKP Keskko-
mitee asjadevalitsejaks kinnitati sm. V. ALTIN.

EKP Keskkomitee pleenum kinnitas ajalehe «Rah-
va Hääl» peatoimetajaks sm. A. SAAREMÄE, ajalehe
«Sovetskaja Estonia» toimetajaks sm. J.-K. JÜRNA
ja ajakirja «Eesti Kommunist» peatoimetajaks sm.
H. HAUGI. (ETA.)

EKP revisjonikomisjoni istung
19. veebruaril toimus EKP XVI kongressil valitud Eestimaa Kommunist-

liku Partei revisjonikomisjoni istung. Komisjoni esimeheks valiti sm. V.
HALLMÄGI. (ETA.)

Kongressi delegaadid (vasakult): EKP
Haapsalu Rajoonikomitee esimene sekretär
Ü. Nõmm, varumisminister A. Pedajas ja

Haapsalu põllumajandusvalitsuse juhataja
L. Länts.

E. Normani foto (ETA.)



EESTIMAA KOMMUNISTLIKU PARTEI XVI KONGRESS

NLKP KESKKOMITEE PROJEKTIST „NLKP XXIV KONGRESSI
DIREKTIIVID NSV LIIDU RAHVAMAJANDUSE ARENDAMISE

VIIE AASTA (1971—1975) PLAANI KOHTA"' NLKP XXIV kongressi di-
rektiivide projekt üheksanda
viie aasta plaani kohta aru-
tati läbi ja kiideti heakjj
NLKP Keskkomitee Poliitbü-
roo istungil. Määrati kindlaks
NSV Liidu rahvamajanduse
arendamise põhisuunad ja
kontrollarvud aastaiks 1971—

1975.
Direktiivide projekti läbi-

arutamisele eelnes suur ette-
valmistustöö, millest võtsid
osa NSV Liidu Riiklik Plaani-
komitee ning liiduvabariikide
plaanikomiteed., teaduslikud
asutused, ministeeriumid, par-
tei- ja nõukogude organid.

NSV Liidu Ministrite Nõu-
kogu arutas läbi iga vabariigi
ja rahvamajandusharu üles-
anded, mis tulenevad direktii-
vide projektist. 20. jaanuaril
arutas Ministrite Nõukogu
meie vabariigi ülesandeid
üheksandal viisaastakul ja
kuulas ära kaheksanda viie
aasta plaani täitmise tulemu-
sed.

Meil tuleb ära teha suur
töö uue viie aasta plaani lõp-
likuks väljatöötamiseks. On
tarvis veel kord tõsiselt läbi
kaaluda meie senised arves-
tused. Silmas pidades direktii-
vide projekti tuleb meie plaa-
nides ette näha kõigi rahva-
majandusharude stabiilselt
kiire arengutempo, tootmise
maksimaalne intensiivistaml-
ne ja reservide parem kasuta-
mine.

NLKP XXIII kongressi di-
rektiivides seatud põhilised
rahvamajanduse arendamise
ülesanded kommunistliku
ühiskonna materiaaltehnilise
baasi loomisel on edukalt täi-
detud Meie maa rahvamajan-
dus arenes kaheksandal viis-
aastakul kiires tempos ja
efektiivsemalt kui eelnenud
viie aasta jöoksul. Olulisel
määral kiirenes rahva elatus-
taseme tõusutempo. Rahvatu-
lu keskmine kasvutempo aas-
tas suurenes 6,5 protsendilt
7.1 protsendini ' eelmisel viis-
aastakul. Tööstustoodang kas-
vas 1,5-kordseks.

Partei ja valitsuse poolt põl-
lumajanduse edendamiseks
rakendatud abinõud andsid
vägagi positiivseid tulemusi:
põllumajanduse keskmine aas-
tatoodang oli 21 protsenti suu-
rem kui aastail 1961—1965.

Rahvamajanduse tootmis-
põhifondid kasvasid viisaasta-
kul 1,5-kordseks. Sealjuures
oli laiendatud taastootmise
peamiseks finantseerimisalli-
kaks ühiskondliku majanduse
kasum. See kasum suurenes
majandusreformi elluviimise
tulemusena viisaastakul roh-
kem kui kahekordseks. Reaal-
tulude keskmine kasv aastas
iga elaniku kohta arvestatu-
na, mis aastail 1961—1965
moodustas 3,6 protsenti, tõu-
sis aastail 1966—1970 5,9 prot-
sendini direktiivides kavan-
datud ligikaudu 5,4-protsendi-
se kasvu asemel. Seega täide-
ti NLKP XXIII kongressi di-
rektiivide sellekohane tähtis
ülesanne enne tähtaega. Pool-
teisekordseks kasvasid välja-

maksed elanikkonnale ühis-
kondlikest fondidest. Suure-
nes elamuehituse maht, mille
tulemusena linnade ja tÖÖliš-
alevite elamufond kasvas
enam kui 20 protsenti. Tehti
suur samm edasi paljude teis-
te sotsiaalmajanduslike prob-
leemide lahendamisel, mis soo-
dustas meie rahva heaolu tõu-
su.

Me võime rahuldusega öel-
da, et meie vabariigi rahva-
majandus arenes vastavalt
NLKP XXIII kongressi direk-
tiividele, Nii suurenesid masi-
natööstuse toodang 78 prot-
senti ja mineraalväetiste too-
dang 65 protsenti, põllutöö-
masinate toodang kasvas pea-
aegu kahekordseks ja jõusöö-
tade toodang 52 protsenti.
Tunduvalt tõusis toiduainete-,
liha-, piima-, kala- ja kerge-
tööstuse toodangu kasvutem-
po. Enamik direktiivides ette-
nähtud tootmisvõimsusi lasti
käiku.

Reaaltulud iga elaniku koh-
ta arvestatuna suurenesid 34
protsenti. Tööliste ja teenistu-
jate keskmine kuupalk kasvas
viisaastakul 35 protsenti ja
moodustas 1970; aastal 135
rubla, kolhoosnikute töötasu
oli 121 rubla kuus, suurene-
des 1965. aastaga võrreldes 79
protsenti.

Väljamaksed ja soodustu-
sed elanikkonnale ühiskond-
likest tarbimisfondidest suu-
renesid viisaastakul 52 prot-
senti, iga elaniku kohta ar-
vestatuna moodustasid need
1970. aastal 338 rubla.

Kuid rääkides täna uue
viisaastaku ülesannetest, pea-
me arvestama seda, et mõned
kaheksanda viisaastaku üles-
anded jäid meil mõnevõrra
täitmata. Näiteks ei saavuta-
tud vabariigis põlevkivi toot-
mise võimsuste käikulaskmist
ulatuses, nagu see oli ette
nähtud direktiividega.

Nagu juba öeldud, võime
rahul olla plaani täitmisega
toodangumahu alal. Kuld too-
dangu kvaliteedi parandami-
sele ei pöörata veel mitte kõi-
gis ettevõtetes küllaldast tähe-
lepanu. Peale reklamatsioonide
raadiomõõteriistade suhtes on
rohkesti pretensioone nafta-
aparatuuri, jalatsite, mööbli
ja «Volta» tehase laiatarbe -

toodete kvaliteedile. Õiglasi
pretensioone, esitatakse kara-
melli, õlle ja alkoholivabade
jookide
Tuleb kaebusi ehitusmaterja-
lide kvaliteedi kohta.

Kui sääraseid puudusi po-
leks olnud, oleks rahvamajan-
dus võinud kaheksandal viis-
aastakul areneda kiiremas
tempos.

Eesti NSV Ministrite Nõukogu esimehe sm. V. KLAUSONI ettekanne*

RAHVAMAJANDUSE ARENDAMISE
PÕHIÜLESANDED

AASTAIL 1971-1975
Direktiivide projektis on

määratud:
viisaastaku peaülesanne on

tagada rahva elujärje ja kul-
tuuritaseme tunduv tõus sot-
sialistliku tootmise kiire aren-
gutempo, tootmise efektiivsu-
se suurendamise, teaduse ja
tehnika progressi ning töövil-
jakuse tõusu kiirendamise
alusel.

Vüsaastaku peaülesande el-
luviimiseks on tarvis tagada
ühiskondliku tootmise, eriti
põllumajanduse, kerge- ja toi-
duainetetööstuse kiire kasvu-
tempo ja proportsionaalne
areng, suurendada tunduvalt
kõigi rahvamajandusharude
efektiivsust.

Uuel viisaastakul tuleb ellu
viia kompleks üldriiklikke
abinõusid juhtimise, planeeri-
mise ja majandamismeetodite
edasiseks täiustamiseks ma-
jandusliku kasvu intensiivse-
te tegurite tugevdamise ees-
märgil. Nõukogude rahva hea-
olu edasise tõusu saavutami-
seks, linna- ja maarahva ela-
tustaseme, töö- ja olustikutin-
gimuste lähendamiseks, samu-
ti vaimse ja kehalise töö eri-
nevuste järjest ulatusliku-
maks likvideerimiseks on tar-
vis suurendada rahvatulu, mis
on ühiskondliku rikkuse ja
rahva heaolu tõusu põhialli-
kas. 37—40 protsenti. Direktii-
vide projektis on kätte näida-
tud selle ülesande lahenda-
mise teed. Peamine neist on
tööviljakuse igakülgne tõst-
mine elavtöö- ja asjastatud töö
kulu kokkuhoiu alusel, et sel-
le tulemusena saada vähemalt
80 protsenti rahvatulu juur-
dekasvust.

Üheksanda viisaastaku plaa-
nide väljatöötamisel peame
resoluutselt otsima
janduse intensiivse arendamise
teid. Kahjuks aga ei hoolitseta
selle eest kaugeltki mitte
kõikjal nagu kord ja kohus.

Hiljuti kontrollis Eesti NSV
Riiklik Plaanikomitee. kui

* Ettekanne avaldatakse
lühendatult.

õigeaegselt ja õigesti on vaba-
riigi ministeeriumid ja kesk-
asutused ettevõtetele teata-
vaks teinud plaaniülesanded
1971. aastaks. Selle kontrolli
tulemused on järgmised: lii—-
dulis-vabariikliku alluvusega
tööstusettevõtetele tervikuna
määrati 1971. aasta I kvarta-
liks tootmisplaan 2,9 protsen-
di võrra madalam 1970. aasta
IV kvartalis saavutatud tase-
mest. 1971. aasta I kvartali
tootmisplaanid osutusid ma-
dalamaks 1970. aasta IV kvar-
talis saavutatust Tallinna Vi-
neeri- ja Mööblikombinaadil,
Tallinna Masinatehasel, Maar-
du Keemiakombinaadil jt.
Nende ettevõtete juhid püüa-
vad niisugust planeerimist se-
letada mitmesuguste põhjus-
tega. kuid olgu kuidas on,
need seletused ei kõnele toot-
misvõimsuste efektiivsema ka-
sutamise püüdlusest.

Viisaastaku esimese] aastal
on tööstustoodangu juurde-
kasvuks planeeritud 6,1 prot-
senti. Tegelikult moodustas
juurdekasv jaanuaris tööpäe-
vadele ümberarvestatuna ju-
ha 10,8 protsenti. Siin andis
end tunda eelseisva NLKP
XXIV kongressi poolt esile-
kutsutud suur tööind, mis kin-
nitas sisemiste tootmlsreser-
vide olemasolu ja nende ka-
sutamise võimalikkust

Kõik see näitab, et meie
tööstusel on reaalseid võima-
lusi tunduvalt kiirendada too-
dangu kasvutempot ja seega
hoogustada rahvatulu kasvu-
tempot.

Edasi öeldakse direktii-
vide projektis, et uue viis-
aastaku põhiülesande täit-
miseks on tarvis tõsta
reaaltulu ühe elaniku koh-
ta ligikaudu 30 protsenti ja
seda peamiselt palga kasvu
teel, samuti suurema tarbimi-
sega ühiskondlikest fondidest
See on suur ja väga tähtis
sotsiaalmajanduslik ülesan-
ne. mille lahendamisest peab
osa võtma kogu meie rahvas.
Oleks väär arvata et töötasu
tõstmise küsimused tuleb la-

hendada ainult tariifimäära-
de. hinnete ja ametipalkade
tõstmise teel. Ka see on di-
rektiivide projektis ette näh-
tud. Kuid igaühele on ju sel-
ge, et jagada võib seda, mis
on loodud ja akumuleeritud,
kuna aga tootma ja akumu-
latsiooni loomisest osa võtma
peab igaüks meist. Mida pa-
remini on tootmine organi-
seeritud, mida paremad on
töö- ja puhketingimused, mi-
da kõrgem on töötaja kutse-
meisterlikkus ja mida kõrgem
on tööviljakus, seda suurem
on akumulatsioon ja seda kõr-
gem töötasu.

Võib tuua palju näiteid, mis
kinnitavad, et ühesugustes
ettevõtetes on tasu töö kvali-
teedi ja kvantiteejii eest eri-
nev. Kõneleja tõi konkreet-
seid näited tööstusettevõtetest
ja sovhoosidest.

Ei või ignoreerida ka nii-
sugust tähtsat tööviljakuse
tõusu tegurit, nagu seda on
töötajate kultuuriliste ja
vaimsete vajaduste rahulda-
mine. Olenevad ju sellest,
missugustes tingimustes ini-
mene töötab ja kuidas ta puh-
kab, suurel määral tema töö
tulemused. Nende tingimuste
loomisega aga peavad tegele-
ma ministeeriumide, ettevõte-
te, partei-, nõukogude ja
ametiühinguorganisatsioonide
juhtijad.

Direktiivide projektiga on
ette nähtud jätkata kindla
kursi hoidmist elanike korte-
ri-, kultuuri- ja olustikutin-
gimuste parandamisele. Esma-
joones on tarvis rakendada
abinõusid, et riigi poolt ela-
mute, kultuuri- ja kommu-
naalasutuste ehitamiseks eral-
datavad kapitaalmahutused
täielikult ära kasutataks ning
täies ulatuses realiseeritaks
kooperatiivelamuehituse plaa-
nid, samuti paremini kasuta-
taks neid allikaid, mis . on et-
tevõtetel enestel. Möödunud
viisaastakul ei kasutatud täie-
likult ära sellekohaseid aas-
‘täassigneeringuid.

Oleks aga. väär arvata, et
elanike korteri-, kultuuri- ja
olustikutingimuste paranemi-
ne oleneb ainult finantseeri-
mise ja ehitusorganisatsiooni-
de töö mahust. Selle problee-
mi lahendamisega peavad te-
gelema . kõik ministeeriumid
ja keskasutused, kõik kohali-
kud töörahva saadikute nõu-
kogud. Palju võivad ära teha

projekteerimisorganisatsioo-
nid elamuprojektide odava-
maks muutmisega, vältides
muidugi elamute kvaliteedi
alanemist, samuti Ehitusma-
terjalide Tööstuse Ministee-
rium õrna toodangu odava-
maks muutmisega. Kui kom-
munaalmajanduse Ministee-
rium ja kohalikud nõukogud
õigel ajal ja hästi remondivad
olemasolevat elamufondi, siis
loomulikult paranevad korte-
ri- ja olustikutingimused.

Direktiivide projektis on et-
te nähtud saavutada elanik-
konna üldharidusliku taseme,
kultuuritaseme ja tehnilise
hariduse taseme edasine tõus.
Seda ülesannet ei saa lahen-
dada ilma vastava õppebaasi-
ta. Seni oleme mainitud baasi
loomisega tegelnud ebapiisa-
valt. Möödunud viisaastakul
jäi koolide ehitamiseks eral-
datud ressurssidest kasuta-
mata üle miljoni rubla. Koo ;
de juurdeehitiste püstitamine
edeneb aeglaselt. Näiteks
Mõisakülas teeb Viljandi re-
mondi- ja ehitusorganisat-
sioon koolile juurdeehitisi ju-
ba üle kuue aasta. Kutsehari-
dussüsteemi objektide ehita-
miseks ei eralda ministeeriu-
mid ja keskasutused tarvi-
likke vahendeid meelsasti,
kahjustades seega oma ettevõ-
tete arenguperspektiivi Pal-
ju on vaja teha kutsehariduse
parandamiseks vahetult ette-
võtetes.

Inimeste elutingimuste pa-
randamise seisukohalt on
suur tähtsus elanike meditsii-
nilis-sanitaarsel teenindamisel
ja tervistusasutuste võrgu ole-
masolul. Direktiivide projekt
näeb ette suuri üritusi sel alal.
Tuleb öelda, et haiglavoodite
arvu poolest 10 000 elaniku
kohta on meie vabariik kol-
manda] kohal liiduvabariiki-
de hulgas. Mõistagi tuleb meil
edaspidigi töötada selleks, et
haiglate ja polikliinikute arv
suureneks.

Kuid veel rohkem tuleb töö-
tada selleks, et oleksid loo-
dud tingimused põhjuste kõr-
valdamiseks. mis sunnivad
inimesi minema haiglatesse ja
polikliinikutesse. Sellised
tingimused on tarvis luua
tööl, tänavatel, koolis ja ko-
dus. Rööbiti tervishoiuorgani-
tega peavad sellega tegelema
kõik majandus-, nõukogude ja
ühiskondlike organisatsioonide
juhtijad.

Viimasel ajal on meil pal-
jud ettevõtted rajanud oma
puhkebaasid maaliliste? pai-
kades. kuid mõnedes neist ei
ole puhkus vee) organiseeri-
tud nõuetekohasel tasemel

Direktiivide projektis mai-

nitud sotsiaalsete ja majan-
duslike ülesannete lahenda-
misega peab kaasnema kogu
elanikkonna kasvatamine
ühiskondlikusse kohusesse
teadliku suhtumise, ühiskonna
hüvanguks loova töötamise,
ühiskondlikus ja isiklikus elus
ausa käitumise, kõlbelise puh-

tuse ja tagasihoidlikkuse vai-
mus. Partei näeb rahvahari-
duse ja kultuuri ning tööta-
jate elatustaseme süstemaati-
lises'tõstmises, kogu NSV Lii-
du rahvastiku kasvatamises
kommunismi moraaliprintsii-
pide Vaimus kodanike tööak-
tiivsuse ja initsiatiivi kasvu,
tööviljakuse ja ühiskondliku
tootmise efektiivsuse tõstmise
tähtsamat tegurit.

Sellest lähtudes on tarvis
igati toetada töötajate initsia-
tiivi sotsialistliku võistluse
ning kommunistliku töö löök-
laste ja kollektiivide liikumise
edasiarendamisel kõige uue ja
eesrindliku tootmises raken-
damise nimel, mis võimaldab
suurendada toodangut, kulu-
tades minimaalselt töö-, ma-
teriaalseid ja finantsressursse,
ning tõsta toodangu kvali-
teeti.

Tähtsate sotsiaalsete ja ma-
janduslike ülesannete edu-
kaks lahendamiseks uuel viis-
aastakul on eelkõige tarvis
viia igas majandusharus ellu
kompleks organisatsioonilisi,
tehnilisi majanduslikke
abinõusid, mis tagavad toot-
mise igakülgse intensiivistu-
mise, et kogu toodangu juur-
dekasv saadaks tegutsevates
ettevõtetes tööviljakuse kas-
vu alusel.

Siin on kohane mainida, et
selle ülesande lahendamisel
peame minema kaugemale,
kui direktiivide projektis on
ette nähtud. Saadi ju kahe
viimase aasta jooksul pärast
EKP Keskkomitee IX pleenu-
mi otsuseid kogu tööstustoo-
dangu juurdekasv vabariigis
tööviljakuse suurendamise
teel. Meil o_n juba palju selli-
seid ettevõtteid, kus töövilja-
kuse kasvu tulemusena vaba-
neb tööjõudu. Näiteks teha-
ses «Eesti Kaabel» suurenes
tööviljakus aastail 1966—1970
137 protsenti, toodangumaht

kasvas 13 protsenti, töötajate
arv aga vähenes 17 protsenti.
Ent kas talitas tehas õigesti,
kui ta töötajate arvu vähen-

damisega üheaegselt vähendas
vahetuskoefitsiendi 1,65-lt
1,35-ni? Nähtavasti mitte. Sel-
lel tehasel oleks olnud õigem
jätta töötajate arv endiseks,
säilitada senine vahetuskoe-
fitsient ja suurendada toodan-
gut mitte 17, vaid 37 protsen-
ti. Tõenäoliselt oleks see vä-

listanud vajaduse ehitada sa-
masugused uued ettevõtted
meie maa teistes piirkonda-
des.

Sedasama võib öelda ka
teiste masinaehitusettevõtete
kohta. Muidugi on tarvis tea-
tud hulk tööjõudu vabastada
materiaalse tootmise sfäärist
teenindussfääri jaoks. Kuid
töölised tehasest «Eesti Kaa-
bel» ja teistest samasugustest
ettevõtetest ei lähe ju tööle
müüjateks või juuksuriteks.
Teenindusettevõtted ise pea-
vad tööviljakuse suurendami-
se teel vähendama töötajate
arvu ja komplekteerima selle
arvel tunduva osa oma uusi
ettevõtteid.

Direktiivide projekt näeb
ette laiatarbe tööstus- ja toi-
dukaupade riiklike jaehinda-
de hoidmist stabiilsel ta-
semel, kuna aga elanike kas-
vava ostujõulise nõudmise ra-
huldamise ja vajalike kauba-
ressursside kogunemise mää-
ral alandatakse üksikute kau-
bagruppide jaehindu elanik-
konna reaaltulude tõstmise
eesmärgil. Sealjuures ei tule
kaubaressursse varuda ainult
selles sortimendis, nagu neid
meil välja töötatakse, vaid
olemasolevat sortimenti tuleb
tunduvalt laiendada. Kahjuks
on rida ettevõtteid viimastel
aastatel ministeeriumide ja
keskasutuste juhtijate vaiki-
val nõusolekul, mõistes pla-
neerimise ja majandusliku
stimuleerimise uusi tingimusi
kohalikest huvidest lähtudes,
toodangu sortimenti mitte
laiendanud, vaid piiranud.
Tootmisest on hakanud välja
langema odavad, kuid väga
nõutavad kaubad. See põh-
justab töötajate õigustatud
etteheiteid. Ei tohi unustada,
et sotsialistliku ühiskonna
materiaalse tootmise eesmärk
ei seisa toodangu suurenda-
mises üldse, vaid selle toot-
mise suurendamises, mis on
ühiskonnale tarvilikum ja
vastab inimeste kasvanud
nõuetele.

TÖÖSTUS
Direktlivide projektis on

seatud ülesandeks suurendada
meie maa tööstustoodangut
42—46 protsenti.

Eesti NSV tööstus on kogu
Nõukogude Liidu tööstuse la-
hutamatu osa, ta töötab ühtse
plaani järgi ja täidab kogu
meie maa tööstuse ees seis-
vaid ühiseid ülesandeid. Töös-
tusharudevaheline bilanss näi-
tab, et vabariigist väljaveeta-
va ja siia sisseveetava toodan-
gu maksumus on ühesugune,
kuid toodanguliikide viisi jär-
sult erinev.

Me veame vabariigist välja
ligi 90 protsenti aparaadi-,
raadioelektroonika ja elektro-
tehnikatööstuse kogutoodan-
gust, 60—70 protsenti keemia-,
kala-, tselluloosi-, paberi- ja
elektrienergiatööstuse kogu-
toodangust ning 45 protsenti
kergetööstuse toodangust Sa-
mal ajal rahuldame täielikult
oma vajadused seadmete ja
masinate, transpordivahendite,
paljude defitsiitsete ehitusma-
terjalide, kerge- ja toiduaine-

tetööstuse tooraine ning muu
järele sisseveetava toodangu
arvel. Majanduslikult on see
otstarbekohane.

Vabariigi tööstuse põhilised
arengusuunad jäävad käesole-
va] viisaastaku) endisteks.
Tunduvalt rohkem hakatakse
tootma elektrienergiat, põlev-
kivi elektrijaamade jaoks, mi-
neraalväetisi. raadioelektroo-
nika, elektrotehnika- ja apa-
raaditööstuse tooteid, märga-
tavalt suureneb kõigis tööstus-
harudes rahvatarbekaupade
väljalase. Rohkem tähelepanu
tuleb pöörata ehitusmaterjali-
de toodangu suurendamisele.

Direktiivide projekt näeb
ette tööstustoodangu kasvu
vabariigis 36—39 protsendi
ulatuses.

Olgu öeldud, et neid prot-
sente tuleb mõista kui mini-
maalseid. Loomulikult ei am-
menda nad kõiki meie võima-
lusi ega kata kaugeltki vaja-
dusi. Viie aasta plaani lõpli-
kul väljatöötamisel tuleb veel
kord kaaluda kõiki meie re-

serve ja leida teed toodangu
suurendamiseks kõigis rahva-
majandusharudes. On tarvis,
et elanike reaaltulude kasvu-
tempo oleks meil ka edaspidi
kõrge ja et ostujõulisel nõud-
misel oleks kaubakate. Selleks
tuleb vastavalt suurendada
rahvatulu. Rahvatulu kasv
aga on otseses sõltuvuses töös-
tustoodangu kasvust.

Kas meil on võimalusi toot-
mise kasvutempo kiirendami-
seks? Kahtlemata on. Vaadel-
gem neid tööstusharude järgi.

Elektrienergeetika. Viisaas-
takuks on ette nähtud elektri-
energiatoodangu kasv 39—45
protsenti. Meie vabariigis on
ette nähtud 44 protsendi suu-
rune kasv. Tuleb arvata, et
Eesti Elektrijaama uute võim-
suste käikulaskmise teatava
kiirendamise, tegutsevate
elektrijaamade seadmete pa-
rema kasutamise ning kadude
ja omavajadusteks minevate
elektrienergia kulutuste vä-
hendamise korral võib selle
protsendi ületada. Ühtlasi,
peab viisaastaku lõpuks käiku?
minema Iru soojuse- ja elekt-
rijaama esimene katel, mis
annab Tallinnale võimaluse
alustada, elamuehitust Lasna-
mäel.

Elektrienergeetika arenda-
mine tingib kütusekulu vasta-
va suurenemise. Seetõttu näeb
direktiivide projekt ette kütu-
se tootmise märgatavat kasvu.

Kütusetööstus. Põlevkivi
tarbimine meie vabariigis kas-
vab 1975. aastaks 6—7 miljoni
tonni võrra, põlevkivi kogu-
toodang aga peab tõusma 26
miljoni tonnini. Käesoleval
viisaastakul tuleb anda eks-
pluatatsiooni võimsused kar-
jäärides nr. 2 ja nr. 3 ning
Viivikonnas ja kaevanduses
nr. 9. Tunduvalt rohkem tu-
leb toota põlevkivi tegutseva-
tes kaevandustes ja karjääri-
des. Selleks pn tarvis ära
kasutada 117 miljonit rubla
kapitaalmahutusi.

Tähtsaks majanduslikuks ja
sotsiaalseks probleemiks on
meie maal elanikkonna kütu-
sevajaduste rahuldamine. Me
lahendame selle ülesande es-
majoones tsentraliseeritud
soojusvarustuse ja turbabrike-
titoodangu suurendamise teel,
samuti korterite gasifitseeri-
misega. Turbabriketitoodang
peab suurenema viisaastaku
jooksul 40 protsenti.

Vabariigi kütusebilansls
omandab järjest suuremat
tähtsust maagaas, mida me se-
niajani oleme saanud Lenin-
grad—Kohtla-Järve—Tallinna
gaasijuhtme kaudu. Viisaasta-
kul on kavas ehitada läbi
Misso, Tartu ja Rakvere ma-
gistraalgaasijuhe, mis annab
võimaluse gasifitseerida lin-
nad Lõuna-Eestis, , varustada
gaasiga ammoniaagikäitise tei-
ne järk ning jätkata’ettevõte-
te üleviimist maagaasile.

Reservid kütuse tootmise
suurendamiseks on meil ole-
mas. Trusti «Eesti Põlevkivi»
kollektiivid võtsid hiljuti en-
dale kohustuse toota sel aastal
lisaks plaanile 500 000 tonni
põlevkivi. Kui selliseid ko-
hustusi võetakse ja täidetakse
iga aasta, siis võib põlevkivi-
toodang kasvada 1975. aastaks
45, mitte aga 34 protsendi
võrra, nagu on kavandatud
plaanis. See annab energeeti-
kutele võimaluse ületada oma
plaanid.

Ka Eesti NSV Kohaliku
Tööstuse Ministeeriumil on
võimalusi turbabriketitoodan-
gu suurendamiseks olemasole-vate võimsuste parema kasu-
tamise, uute turbabriketiette-
võtete kiirema ehitamise ja
toodangu kvaliteedi tõstmise
teel.

Keemiatööstus. Peame viima
granuleeritud superfosfaadi
toodangu 500 000 tonnini ja
laskma käiku täiendavaid
võimsusi 140 000 tonni lihtsu-
perfosfaadi tootmiseks, ehitä-ma Lämmastikväetisetehase
teise järgu ja tsehhi sööda-
fosfaadi tootmiseks. Tuleb tun-
duvalt arendada olemasole-
vaid põlevkivikeemiaettevõt-
teid. Lõpuks on tarvis täieli-
kult kasutusele võtta pesemis-
vahendite tootmise võimsused
ja toota neid vahendeid ette-
nähtud ulatuses.

Mineraalväetisetoodangu ka-
vandatud kasv ei ammenda
Maardu Keemiakombinaadi ja
Lämmastikväetisetehase või-
malusi. Võib loota, et nende
ettevõtete kollektiivid suhtu-
vad täie arusaamisega põllu-
majanduse vajadustesse nen-
de toodangu järele ning tee-
vad kõik nendest oleneva oma
reservide ärakasutamiseks.

Masina- ja metallitööstus.
Meie vabariigis on selle töös-
tusharu toodangu kasv kavan-
datud 55—60 protsendi ulatu-
ses, mis möödunud viisaasta-
kuga võrreldes tähendab kas-
vutempo mõningat langust
Kavandatud kasv kavatsetak-
se põhiliselt saavutada «Vol-
ta» tehase, Balti Laevaremon-
ditehase ja Tallinna Masina-
tehase rekonstrueerimisega
ning .«Ilmarise* tehase uute
hoonete, Tallinna Ekskavaato-

ritehases varuosade tootmise
tsehhi, uue juveelitehase ja
tehase «Estoplast» uute tseh-
hide ehitamisega.

Ühtlasi ei ole täielikult ar-
vesse võetud võimalusi suu-
rendada selle tööstusharu too-
dangut olemasolevate võim-
suste parema kasutamise teel.
Just masina- ja metallitööstu-
ses on meil seadmete kasuta-
mise vahetuskoefitsient kõige
madalam. Selle suurendamises
on meie masinaehitusettevõte-
te peamine, ehkki mitte ainus
reserv.

Metsa- ja puidutööstus. Siin
on kavas toodangut turjduvalt
suurendada too tmisstrukt uuri
edasise parandamise ning pui-
du kompleksse kasutamise
teel, et viia puiduressursside
tehnoloogilisteks vajadusteks
ja ehitustegevuseks kasutami-
se koefitsient 87 protsendini.

Selle ülesande lahendami-
seks ehitatakse meil Püssis
suur puitplaatide kombinaat,
mis hakkab toodangut andma
juba viisaastaku lõpuks ning

.töötlema seejärel 270 000—
300 000 tihumeetrit jäätmeid
ja väheväärtuslikku puitu
aastas.

Direktiivide projektis on ka-
vandatud suurendada mööbli-toodahg viie aasta jooksul
vähemalt 1,6-kordseks. Meie
vabariigis on esialgu ette näh-
tud 37 protsendi suurune
kasv.

Selline väike juurdekasv ei
ole millegagi õigustatud. Tu-
leb loota, et mööbliettevötete
juhtijad kaaluvad tõsiselt oma
võimalusi ja leiavad tee
mööblitoodangu tunduvaks
suurendamiseks seda enam,et see toodang ei kata kau-
geltki elanike nõudmisi.

Ehitusmaterjalide tööstus.
NSV Liidu ulatuses on ehi-
tusmaterjalide tööstuses pro-
jekteeritud toodangu 1,4-kord-
ne kasv. Meil ettenähtud
juurdekasv, millesse on arves-
tatud kolhoosidevaheliste or-
ganisatsioonide toodang, ei ga-

ranteeri ehitustööde plaani
• täitmist ja elanikkonna nõud-
miste rahuldamist. Peame ot-
sima täiendavaid rahalisi ja
materiaalseid ressursse ehi-
tusmaterjalide tööstuse võim-
suste suurendamiseks. Peale
Narva Ehitusmaterjalide Kom-
binaadi võimsuste täieliku kfiu
sutuselevõtmise peame märga-
tavalt suurendama seina- ja
muude materjalide tootmist
tegutsevates ettevõtetes. Või-
malusi selleks on. Mitmes sei-
namaterjale tootvas ettevõt-
tes kasutatakse põhiseadmeid
seniajani ebapiisavalt, ka töö-
viljakus on madal. Asi ei ole
ainult selles, et tööjõu nappu-
se tõttu on raske komplektee-
rida teisi ja kolmandaid va-
hetusi, vaid selles, et töövil-
jakus on neis madalam kui
meie maa eesrindlikes ette-
võtetes. Ainuüksi võimsuste
parema kasutamisega ja toot-
luse viimisega naabervabarii-kide tasemele võime suuren-dada toodangut 10—15 prot-
senti.

Peame tunduvalt suuren-
dama lubja, paekillustiku ja
asfaltbetooni tootmist. Need
on materjalid, mida ei saakuskilt sisse vedada ja millede
tootmine ehitustegevuse vaja-
duste rahuldamiseks oleneb
ainuüksi meie tööst. Suuren-
dada ehitusmaterjalide toot-
mist - see on meie esmajär-
guline ülesanne.

Kergetööstus, Üle maa onkavandatud suurendada too-
dangut 35—40 protsenti, meie
vabariigis 30 protsenti möödu-
nud viisaastakul saavutatud•48 protsendi asemel. Tuleb
lõpule viia Sindis vabriku «1.Detsember» rekonstrueerimi-
ne, ehitatakse uusi võimsusiõmblusvabrikutele.

_

Kergetööstuse osa Eesti
NSV tööstuse kogutoodangus
moodustab peaaegu 27 prot-
senti. vabariigi rahvatulus aga
16 protsenti. Peaaegu kogu
kergetööstuse toodang koos-
neb rahvafcarbekaupadest.
Seetõttu siis sellest, kuidas
kõnesolev tööstusharu töötab,
oleneb suurel määral viisaas-
taku peaülesande täitmine.

Toodangu kavandatud juur-
dekasv ei saa meid muidugi
rahuldada. Ettevõtetes on pal-
ju iganenud seadmeid ja suurt
osa neist kasutatakse halvasti.
Ei ole veel nõuetekohast
korda tööviljakuse planeeri-
mises.

Kergetööstuse ettevõtetel on
suuri reserve ja need tuleb
käesoleval viisaastaku) käiku
rakendada. On tarvis suuren-
dada toodangut tootmise in-
tensiivistamise ja aegunud
seadmete uutega asendamise
teel.

Vabariigi Kergetööstuse. Mi-
nisteerium peab revideerima
ettevõtete tehnilise ümber-

seadmestamise plaane ja sihi-
kindlalt taotlema, et need
tööd viidaks läbi viisaastaku
jooksul.

Toiduainete-, liha-, piima-
jä kalatööstus. Toodang nen-
des tööstusharudes kasvab üle
maa 33—35 protsenti. Umbes
samasugune kasv on kavan-
datud ka Eesti NSV-le. Kapi-
taalmahutusi eraldatakse nen-
dele tööstusharudele piisavalt
Planeeritud on käiku lasta
leivatehased Tallinnas ja Nar-
vas, ehitada suured lihakom-
-linaadid Võhmas ja Rakve-
res, piimatehas Kohtla-Järvel,
juustrtsehh ja rasvata piima-
pulbri tenased, jätkata Tallin-
na kalasadama objektide ehi-
tamist jm.

Vabariigile on suure täht-
susega võimsa jahukombinäa-
di ehitamine Keilas ja jõu-
söödaettevõtete laiendamine.

Uute võimsuste juurdekasv
ja reservide parem kasutami-
ne tegutsevates ettevõtetes
võimaldavad tunduvalt suu-
rendada toodangu juurdekas-
vu kavandatuga võrreldes.

Täielikult peavad kaaluma
oma võimalusi toodangu suu-
rendamiseks koondis «Oo-
kean* ja vabariigi Kalama-
janduse Valitsus.

Erilist tähelepanu' peavad
toiduainetetööstuse harude
juhtivad töötajad pöörama
toodangu kvaliteedi paranda-
misele ja sortimendi laienda-
misele. On tarvis paremini
tundma õppida elanikkonna
nõudmisi ja neid täielikumalt
rahuldada.

Kohalik tööstus. Meie vaba-
riigis on ette nähtud selle too-
dangu 1,6-kordne kasv. Möö-
dunud viisaastakul töötas Eesti
NSV Kohaliku Tööstuse Minis-
teerium välja pingelised aasta-
plaanid ja täitis need edukalt,
tagades toodangu Suure juur-
dekasvu Tõenäoliselt garan-
teerib Kohaliku Tööstuse Mi-
nisteerium Riikliku Plaani-
komitee kaasabi] kõrge kas-
vutempo ka käesoleval viis-
aastakul seda enam, et ni-
metatud tööstusharus on käi-
mas ulatuslik ettevõtete re-
konstrueerimine ja nende
võimsuste suurendamine.

*

Käesoleva viisaastaku pea-
ülesande lahendamine basee-
rub teaduse ja tehnika laial-
dasel progressil. Meie teadus-
likud organisatsioonid peavad
lähendama oma tööde temaa-
tikat vabariigi praktilistele
vajadustele, töötama läbi
probleeme, mis on seotud ko-
haliku tooraine maksimaalse
kasutamisega, tootmise meh-
haniseerimise ja automatisee-
rimisega, toodangu kvaliteedi
parandamisega ja ajakohase
juhtimise organiseerimisega
elektronarvutite abil.

Vabariigi teadlaste töös on
suuri saavutusi. Neist räägi-
ti aruandekõnes. Kuid mõ-
nedes aktuaalsetes küsimustes
uurimistööd ei tehta või siis
teevad seda äärmiselt väike-
searvulised teadlaste grupid.
Teatavasti on fosfortooraine
varud meie maal nii nagukogu
maailmas üsna piiratud. Sa-
mal ajal tegeleb kohaliku fos-
foriidi Eestis on selle rik-
kalikke varusid ratsionaal-
ne kasutamisega ainult väike
laboratoorium Tallinna Polü-
tehnilise Instituudi juures.

On tarvis kiiremini lõpule
viia mõned nn. üleminevad
tööd, sealhulgas osutada tun-
duvalt rohkem abi Narva Ehi-
tusmaterjalide Kombinaadi
võimsuste kasutuselevõtmir.
seks, viia töökorda pesemisva-
hendite tsehh Kiviõli kombi-
naadis ja aktiivselt osa võtta
-söödafosfaadi tootmise orga-
niseerimisest.

Tööstuse arendamises eten-
dab suurt osa majandusre-
form. Kuid viimasel ajal te-
hakse üsnagi palju kriitilisi
märkusi majandusreformi
mõnede puuduste kohta. Iga-
sugune kriitika, mida ei toeta
praktilised soovitused ja prak-
tilised abinõud, võib kasu ase-
mel kahju tuua, sest ta vä-
hendab inimeste tööindu. See-
tõttu ootame teadlastelt ja
ökonomistidelt kõige aktiiv-
semat kaasabi reformi mõne-
de põhimõtete täiustamises.

Stšokino meetod ja töövil-
jakuse suurendamise kõrgete
plaaninäitajate eest ettevõtete
stimuleerimise meetod nõua-
vad nende edasist uurimist ja
ulatuslikumat rakendamist
vabariigi tööstuses. Ka siin
peavad teadlased ja ökono-
mistid suurt praktilist abi osu-
tama.

Sel viisaastakul tuleb la-
hendada keerukad ülesanded
rahvamajanduse juhtimise
täiustamisel. Automatiseeritud
juhtimissüsteemide väljatöö-
tamine näiteks Ekskavaatori-
tehases ja Eesti NSV Ehitus-
ministeeriumi süsteemis venib
pikale. Vähe on Eesti NSV
Riiklik Plaanikomitee teinud
plaaniarvestuste täiustamiseks
ajakohaste teaduslike meeto-
dite ja arvutustehnika raken-
damise teel. Ka sel alal ava-
neb laialdane tegevusväli suu-
rele hulgale teadusliku uuri-
mise organisatsioonidele.

PÕLLUMAJANDUS
Sm. J. Käbini ettekandes

analüüsiti ammendavalt va-
bariigi põllumajanduse olu-
korda ka direktiivide projekti
valguses ning määrati kind-

laks kõigis põllumajandus-
harudes edasise tõusu saavu-
tamise ülesanded.

Järjekordsed ülesanded pal-
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lumajanduse arendamisel,
ülesanded põllumajandussaa-
duste tootmise ja kokkuõstu
suurendamise ning põlluma-
janduse materiaal-tehnilise
baasi edasise tugevdamise
alal, mis sisalduvad direk-
tiivide projektis, määrati
kindlaks NLKP Keskkomi-
tee juulipleenumi poolt. Neid
ülesandeid me arutasime
EKP Keskkomitee pleenu-
mil ja võtsime vastu selleko-
hased otsused, mis said vaba-
riigi kõigi kolhooside ja sov-
hooside viie aasta plaanide
väljatöötamise aluseks.

Hiljuti arutas EKP Keskko-
mitee büroo Kuusalu kolhoosi
tfegevust. See on vabariigi pa-
remaid kolhoose. Imestust aga
äratas asjaolu, et see majand
ei ole viimastel aastatel pla-
neerinud piimatoodangu suu-
rendamist, kuna aga üheksan-
daks viisaastakuks on ta ka-
vandanud piima- ja lihatoo-
dangu väiksema kasvutempo,
kui see on ette nähtud vaba-
riigi kolhoosides keskmiselt.
Kas sellel majandil on võima-
lusi toodangut tunduvalt suu-
rendada? Muidugi on.

Eesti NSV kui intensiivse
loomakasvatuse vabariik peab
orienteeruma mitte üleplaani-
lise kokkuostu keskmistele
protsentidele, vaid millelegi
rohkemale. Seda me mitte
üksnes võime, vaid ka peame
tegema.

Põllumajanduse Ministee-
riumil ja rajoonide täitevko-
miteedel tuleb tähelepaneli-
kult jälgida, kuidas kolhoosid
ja sovhoosid planeerivad oma
tootmist. Seal, kus sellesse kü-
simusesse ei suhtuta riikli-
kult. kus oma majandi hu-

vid seatakse riigi huvidest
kõrgemale, on vaja asja tõsi-
selt pärandada. Riik annab
meie põllumajandusele väga
palju ja selle tohutu abi eest
tuleb kohusetundlikult tasu-
da põllundus- ja loomakasva-
tussaaduste toodangu suuren-
damisega.

Peaaegu kõigis vabariigi ra-
joonides on niinimetatud ma-
hajäänud kolhoose ja sovhoo-
se. Enamikus neist ei edene
asjad hästi mitte üksnes see-
pärast, et mullastiku- ja il-
mastikuolud oleksid seal hal-
vemad. Peamine põhjus on
tootmise halb organiseerimine
ning ebapiisav tähelepanu ko-
halike organite ja vabariigi
Põllumajanduse Ministeeriu-
mi poolt. Mahajäänud majan-
dite viimine eesrindlike tase-
mele on põllumajandussaa-
duste toodangu suurendamise
tähtis reserv.

Põllumajanduse materiaal-
tehnilise baasi tugevdamisse
mahutatakse tohutuid summa-
sid. On väga oluline, et neid
kapitaalmahutusi kasutataks
efektiivselt. On tarvis, et nen-
de kasutamine garanteeriks
tööviljakuse maksimaalse tõu-
su, toodangu kasvu ja oma-
hinna alanemise.

Meie maa põllumajanduse
edendamine oh üldrahvalik
ülesanne. On väga tähtis, et
kõik meie vabariigi töötajad
võtaksid oma südameasjaks
need probleemid, mis me pea-
me käesoleval viisaastakul la-
hendama tõusu saavutamiseks
põllumai

TRANSPORT JA SIDE
Direktiivide projektis sea-

takse suured ülesanded ka
transpordile ja sidele. Trans-
pordi edasiarendamine peab
rahuldama rahvamajanduse
kasvavad veovajadused. Täh-
tis on tõsta kogu transpordi-
süsteemi võimsust ja manöö-
verdusvõimet. See tuleb saa-
vutada tehnilise varustuse in-
tensiivistumise ning teedevõr-
gu laiendamise ja täiustamise
tulemusena. Kõigi transpordi-
liikide veosekäive peab kas-
vama 32—35 protsenti.
i Vabariigi transpordiorgani-

satsioonidel tuleb ära teha
suur töö. Peamiseks ülesan-
deks jääb rahvamajanduse
veovajaduste täielik rahulda-
mine, reisijate teenindamise
kultuuri parandamine, trans-
pordivahendite ratsionaalne
kasutamine ning selle alusel
majandusliku tegevuse efek-
tiivsuse ja tööviljakuse tõst-
mine.

Raudteelased peavad erilist
tähelepanu pöörama laadimis-
tööde mehhaniseerimise tase-
me tõstmisele ning tarvitusele
võtma abinõud, et kiirendada

kitsarööpmelise raudtee üm-
berehitamist laiarööpmeliseks.

Eesti meremeestel tuleb pa-
randada laevade laadimist ja
lossimist, laevastiku kandejõu
kasutamist ja meie saarte tee-
nindamist. On vaja järsult
lühendada vagunite seisuaega
ning teha ulatuslikke töid
Tallinna sadama laiendami-
seks ja sadamapunktide re-
konstrueerimiseks.

Eesti Tsiviillennunduse Va-
litsuse süsteemis kasvab tun-
duvalt reisijatevedu. Sellega
ühenduses on vaja kasutusele
võtta uusi õhutrasse. Edasi
tuleb arendada põllu- ja met-
samajanduses lennukite abil
tehtavaid keemilisi hooldus-
töid.

Meie oludes kuulub eriline
koht autotranspordile.

Vastavalt direktiivide pro-
jektile tuleb autotranspordi
efektiivsuse tõstmise eesmär-
gil tagada üldkasutatava
transpordi eelisarendamine.
Viisaastaku jooksul peab läbi
viima automajandite ümber-

seadmestamise ja garanteeri-
ma autopargi ratsionaalsema
kasutamise.

Autotranspordi efektiivsuse
tõstmine on otseselt sõltuv
teede olukorrast. Vabariigis
tehakse iga aasta suures ula-
tuses teetöid nii väljaspool
linnu kui ka linnades. Möö-
dunud viisaastakul kulutati
sel eesmärgil ligi 200 miljonit
rubla. Üheksandal viisaastakul
kasvavad need kulutused pea-
aegu 40 protsenti. Igati on
vaja parandada teedevõrku.
Eriti ebarahuldav on olukord
vabariigi linnade teedemajan-
duses.

Vabariigi Autotranspordi ja
Maanteede Ministeerium,
Kommunaalmajanduse Minis-
teerium ning linnade ja rajoo-
nide töörahva saadikute nõu-
kogude täitevkomiteed peavad
kontsentreeritumalt tegema
teetöid ning kiiremini andma
ekspluatatsiooni teedeobjekte.
On vaja tõsiselt tõsta teetöö-
de kvaliteeti, muuta need oda-
vamaks ja teid paremini kor-
ras hoida.

EHITUS
Maj anduge arendamise ning

rahva elujärje ja kultuurita-
seme tõstmise valdkonnas ka-
vandatud ülesannete täitmi-
seks on direktiivide projektis
ette nähtud suurendada viis-
aastakul kapitaalmahutusi
rahvamajandusse 36—40 prot-
senti.

Ühtlasi seatakse ülesanne
tõsta tunduvalt kapitaalmahu-
tuste efektiivsust, parandada
projekteerimist ja eelarvete
koostamist, arendada plaani-
päraselt ehitusorganisatsiooni-
de võimsusi, suurendada mär-
gatavalt ehitajate töö varus-
tatust elektrienergia ja meh-
hanismidega ning viia põhili-
selt lõpule ehitusorganisatsi-
oonide üleminek planeerimise
ja majandusliku stimuleerimi-
se uuele süsteemile.

Sellest kõnetoolist räägiti
juba meie ehitusorganisatsioo-
nide töös esinevatest puudus-
test, vigadest ehitustegevuse
planeerimises, sellest, et ehi-
tusala on vabariigi ainuke
rahvamajandusharu, mis möö-

dunud viisaastakul ei täitnud
tööviljakuse suurendamise
ülesandeid.

Esialgsete kalkulatsioonide
kohaselt tuleb meil käesole-
val viisaastakul ära kasuta-
da 3,2—3,5 miljardit rubla
kapitaalmahutusi (möödunud
viisaastakul kasutati 2,4 mil-
jardit rubla). See on tohutu
summa, kuid samal ajal me
otsime võimalusi selle suuren-
damiseks elektroenergeetika-
objektide, ehitusmaterjalide
tööstuse, transpordi, ehitus-
tööstuse ja side ettevõtete,
elamute, kommunaalmajan-
dusobjektide ning kultuuri- ja
elukondlike asutuste ehitami-
seks.

Samuti nagu eelmisel viis-
aastakul, kavatsetakse vaba-
riigis ligi 85 protsenti ehitus-
ja montaažitöödest teha töö-
võtu korras. Nende tööde
maht peab -kasvama umbes
1,4-kordselt. Seejuures tuleb
peaaegu kogu ehitus- ja mon-
taažitööde mahu juurdekasv
saavutada tööviljakuse tõusu

tulemusena (möödunud viis-
aastaku ligemale 60 protsendi
asemel). Loomulikult seab see
tõsised ülesanded ehitustööde
parema organiseerimise ja
nende mehhaniseerimise tase-
me tõstmise alal.

On vaja taotleda ehituste
monteeritavuse astme edasist
tõstmist, ehitustegevuse muut-
mist hoonete ja rajatiste te-
hases valmistatud elementi-
dest monteerimise mehhani-
seeritud voolprotsessiks. Sel-
leks on tarvis lühikese ajaga
lõpule viia Narva Ehitusma-
terjalide Kombinaadi rajami-
ne, püstitada Elamuehitus-
kombinaat Tartus, rekonstru-
eerida või laiendada Elamu-
ehituskombinaati Tallinnas,
rajada raudbetoonelementide
tehas ja katuslaepaneelide
tsehh Kohtla-Järvel, kips-
vaheseirtapaneelide tsehh Tal-

linnas ja EKE silikaatbetoon-
toodete tehas Paliveres. Mär-
gatavalt, rohkem tähelepanu
tuleb pöörata tehastes valmis-
tatavate toodete kvaliteedile.

Käesoleval viisaastakul ku-
juneb meil ehitusorganisatsi-
oonide väga ebaühtlane koor-
mus. Ulatuslikult kasvab ehi-
tustööde maht Kohtla-Järvel,
Tartus ja Pärnus. Eesti NSV
Ehitusministeerium peab tõsi-
selt kaaluma võimalusi jõudu-
de ümberpaigutamiseks neisse
piirkondadesse.

Kapitaalmahutuste efektiiv-
ne kasutamine võimaldab
väiksemate kulutustega käiku
lasta suurema hulga tootmis-
võimsusi, ehitada rohkem ela-
muid ning sotsiaal- ja' kul-
tuuriasutusi ja seega kaasa
aidata käesoleva viisaastaku
peamise ülesande lahendami-
sele.

RAHVA ELATUSTASEME
TÕSTMINE

Direktiivide projektis mär-
gitakse, et käesoleval viisaas-
takul tuleb ühiskondliku toot-
mise pideva kasvu, põlluma-
janduse igakülgse arendamise,
rahvatarbekaupade väljalas-
ke laiendamise ja teenindus-
sfääri arendamise alusel taga-
da rahva elatustaseme oluline
tõus ja reaaltulu suurene-
mine ühe elaniku kohta umbes
30 protsenti. Ette on nähtud
tõsta tööliste ja teenistujate
keskmist palka 20—22 protsen-
ti ja kolhoosnikute töötasu
30—35 protsenti.

Ettekande alguses oli juba
öeldud, et töötasu tõstmine
vastavalt töö hulgale ja kva-
liteedile oleneb tunduval mää-
ral meist kõigist, sellest, kui-
das me parandame töö orga-
niseerimist ja garanteerime
tööviljakuse tõusu.

Rahva elatustaseme tõusu
tähtsaks allikaks on ka
laekumised ja soodustused
ühiskondlikest tarbimisfondi-
dest, mille kogumaht kasvab
viie aasta jooksul 40 prot-
senti.

Eelduste kohaselt kasvavad
elanikkonna ostujõuline nõud-
mine ja sissetulekud kauba-

käibe kasvust kiiremini. Me
oleme kohustatud otsima
täiendavaid kaubaressursse
rahvatarbekaupade toodangu
suurendamise teel.

Kaubakäibe suurendamises
on olulise tähtsusega toitlus-
tusettevõtete võrgu laiendami-
ne. Tööstusettevõtted, sovhoo-
sid ning transpordi- ja teised
organisatsioonid peavad ra-
kendama abinõusid ühiskond-
liku toitlustamise võrgu
laiendamiseks vahetult toot-
mises. Tunduvalt tuleb laien-
dada ka üldkasutatavate toit-
lustusettevõtete võrku.

Esialgsete arvestuste koha-
selt kasvavad kapitaalmahu-
tused kommunaalmajandusse
käesoleval viisaastakul umbes
40 protsenti. Me peame orga-
niseerima tööd nii, et need
vahendid kasutataks ära täie-
likult. Samal ajal peab leidma
odavamaid ja efektiivsemaid
puhastusobjektide ja teekate-
te rajamise lahendusi, katla-
majade heitmete puhastamise
mooduseid jne.

Rööbiti teenuste laiendami-sega tuleb teenindussüsteemi
töötajatel ja teistel ametkon-
dadel erilist tähelepanu pöö-

rata tellimuste täitmise kvali-
teedi parandamisele ja täht-
aegade lühendamisele, samuti
tööde ulatuslikumale mehha-
niseerimisele selles majandus-
harus. Esialgu on tööviljakus
siin veel väga väike. Sellega
seletubki tunduval määral
keskmise palga suhteliselt
madal tase.

Viisaastaku lõpuks . peame
lõpule viima ülemineku üldi-
sele keskharidusele. 1970. aas-
tal jätkas õppimist 86,9 prot-
senti kaheksaklassiliste kooli-
de lõpetajatest. Üleminek ül-
disele .keskharidusele toimub
õpingute jätkamisega üldhari-
duslikes koolides ja tehniku-
mides ning niisuguste kutse-
koolide võrgu laiendamisega,
kus noored omandavad peale
kutsehariduse ka täieliku
keskhariduse.

Riiklikud kapitaalmahutu-
sed koolimajade ehitamisse
suurenevad mõningal määral
möödunud viisaastakuga võr-
reldes. See võimaldab 15 prot-
sendi võrra vähendada linna-
koolides vahetustega tööta-
mist.

koolieelseid lasteasutusi ka-
vatsetakse kõigi finantseeri-
misallikate arvel (üleliidulise
ja liidulis-vabariikliku allu-
vusega ettevõtted ja kolhoo-
sid) ehitada umbes 20 000 ko-
haga, s. o. 10 protsenti roh-
kem kui möödunud viisaasta-
kul. See võimaldab 1975. aas-
tal kasvatada neis asutustes
54 protsenti eelkooliealistest
lastest (kogu maal tervikuna
38 protsenti).

Loetletud abinõudega rahva
elatustaseme tõstmiseks ei ole
ammendatud kõik selle väga
tähtsa ülesande lahendamise
teed, võimalused ja allikad.
Kui me räägime vajadusest
täiustada elukondlikku tee-
nindamist, tervishoidu, kau-
bandust, haridust, kultuuri-
tööd, transporti, sidet jne,,
siis käib see kõigi ministee-
riumide ja ametkondade koh-
ta. Nende tegevus tuleb allu-
tada peamisele ülesandele
inimeste töö-, puhke- ja elu-
tingimuste parandamisele.

Ei tohi unustada, et teadus-
lik-tehnilise revolutsiooni
ajastul esitab tootmine uusi

nõudeid mitte üksnes masina-
tele ja seadmetele, vaid eel-
kõige töötajatele endile, neile,
kes masinaid toodavad ja neid
juhivad. Erialased teadmised,
hea kutsealane ettevalmistus,
üldine kultuuritase ning
ka see on väga tähtis vas-
tav psühholoogiline seisund
kujunevad -määravaks laia-
dele töötajate kihtidele. Kõik
see on seotud aineliste ja
vaimsete vajaduste rahulda-
misega. See määrab tingimu-
sed, milles elavad töötaja ja
tema perekond, selle, kuidas
ta on puhanud, millises mee-
leolus ta tööle tuleb.

Seltsimehed! NLKP XXIV
kongressi direktiivide projekt
üheksanda viie aasta plaani
kohta näeb ette kõigi rahva-
majandusharude, kultuuri ja
teaduse igakülgset kompleks-
set arendamist ning garantee-
rib meie maa kaitse võimsuse
ja rahva heaolu tunduva tõu-
su. Direktiivide projektis on
kavandatud ka kõigi liiduva-
bariikide majandusharude iga-
külgne edendamine, kogu
rahvamajanduse huvide õige
kooskõlastamine vabariikide
huvidega.

Kõigis kollektiivides, ajakir-
janduses, raadios ja televi-
sioonis on alanud direktiivide
projekti laialdane arutamine.
Töötajad kiidavad partei plaa-
nid palavalt heaks ja teevad
omapoolseid ettepanekuid.

Partei linna- ja rajooniko-
miteed peavad põhjalikult
uurima ja üldistama ettepane-
kuid, mida tehakse NLKP
XXIV kongressi direktiivide
projekti arutamise käigus. See-
juures tuleb erilist tähelepanu
pöörata töötajate ettepanekute
ja kriitiliste märkuste realisee-
rimisele. Riiklik Plaanikomi-tee, ministeeriumid ja kesk-
asutused peavad viie aasta
plaani edasisel läbitöötamisel
vastavalt direktiividele tööta-
jate ettepanekuid arvestama.

■ Seltsimehed! Pole kahtlust,
et meie vabariigi töötajad, ol-
les tihedalt koondunud Kom-
munistliku Partei ümber, an-
navad nõukogude rahvaste
üksmeelses peres omapoolse
väärilise panuse rahvamajan-
duse arendamise 1971.—1975.
aasta plaani täitmisse, mis on
uus tähtis etapp kommunismi
materiaaltehnilise baasi loo-
misel ja nõukogude rahva
heaolu kasvutempo kiirenda-
misel.

Läbirääkimised Eesti NSV Ministrite Nõukogu esimehe
sm. V. Klausoni ettekande „NLKP Keskkomitee projektist „NLKP
XXIV kongressi direktiivid NSV Liidu rahvamajanduse arendamise

viie aasta (1971—1975) plaani kohta““ põhjal
Sõna sai EKP Pärnu Linna-

komitee esimene sekretär sm.
A. Tammeorg. Ta ütles, et
Nõukogude Liidu Kommu-
nistliku Partei XXIV kong-
ressi direktiivide projekt
üheksanda viisaastaku plaani
kohta kujutab endast iga-
külgselt läbitöötatud ja tea-
duslikult põhjendatud, suure
poliitilise tähtsusega doku-
menti.

Direktiivide projektis sisal-
duvad põhimõtted on tegevus-
juhendiks kogu parteile, kõi-
gile. tema organitele. Seetõt-
tu peab parteiorganisatsiooni-
de poliitiline ja organiseeriv
tegevus veelgi laienema ja
täi ustuma.

Ajavahemikul, mis lahutab
meid NLKP XXIII ja EKP
XV kongressist, on Pärnu lin-
na parteiorganisatsiooni tähe-
lepanu keskpunktis olnud par-
tei-algorganisatsioonide võit-
lusvõime ja osatähtsuse tõst-
mine majanduslike ja poliiti-
liste ülesannete lahendamisel.
Suuremat tähelepanu on ha-
katud pöörama eesrindlike
tööliste vastuvõtmisele par-
teisse.

On hakatud otstarbekamalt
paigutama kommuniste neisse
töölõikudesse, kus neist on
kõige rohkem kasu. On kan-
tud pidevat hoolt partei- ja
majanduskaadri õpetamise
ning eesrindlike kogemuste le-
vitamise eest.

Partei linnakomitee püüab
teha kõik selleks, et tugevda-
da nõukogude, ametiühingu-
ga komsomoliorganisatsioonide
parteilist juhtimist, luua neis
tugev parteituumik.

Aastast aastasse on parane-
nud sotsialistliku võistluse or-
ganiseerimine nii kollektiivi-
des kui ka ülelinnalises ulatu-
ses. Kõik see on aidanud kaa-
sa poliitilise kasvatustöö ja
majanduselu parteilise juhti-
mise parandamisele.

Suure Sotsialistliku Oktoob-
rirevolutsiooni 53. aastapäeva
eel raporteerisid paljud Pärnu
linna tööstusettevõtted, nende
hulgas õmblusvabrik, metsa-kombinaat, puidukombinaat
«Viisnurk» jt., viie aasta plaa-
ni ennetähtaegsest täitmisest.
Novembrikuu teisel poolel aga
täitis linna tööstus viisaastakuplaani tervikuna.

Viimase kolme aasta jook-
sul on kogu tööstustoodangu
juurdekasv saavutatud töö-
viljakuse tõusu arvel. Töövil-
jakus kasvas selle aja jook-
sul 30 protsenti.

Sõnavõtja rääkis veel esi-
nevatest puudustest. Mõned
ettevõtted ei tulnud plaani-
ülesannetega toime. Esineb
tööajakadusid ja kaadri voo-
lavust. Mõndagi on veel teha
toodangu kvaliteedi ning töö-
tajate materiaalse ja moraal-
se stimuleerimise parandami-
seks.

Mõnede kategooriate inse-
ner-tehnilised töötajad ja tee-
nistujad saavad ülemäära suu-
ri preemiaid. Kui preemiat
makstakse ametikoha järgi,
kaotab ta oma stimuleeriva
toime, mis on vastuolus ma-
jandusreformi põhimõtetega.
Partei linnakomitee on haka-
nud selle küsimusega tegele-
ma ja olukorda kohtadel kont-
rollima.

Sm. Tammeorg ütles, et eel-
misel viisaastakul anti käiku
125 000 ruutmeetrit üldkasu-
likku pinda, suurepärane L.Koidula nimelise Draamateat-
ri hoone, rida lasteasutusi ja
kaubandusettevõtteid, teenin-
dushooneid jne. Kuid ehitus-tegevuse parandamiseks tuleb
veel paljugi ära teha. Kõne-
leja esitas selles osas konk-
reetseid ettepanekuid. Samuti
rääkis ta vajadusest paranda-
da linna elanikkonna ({Medit-
siinilist teenindamist.

«Praegu arutatakse linna
kõigi ettevõtete parteiorgani-
satsioonides ja töötajate kol-
lektiivides laialdaselt NLKP
XXIV kongressi direktiivide
projekti üheksanda viie aastaplaani kohta. Meie partei
poolt kavandatud suurejoone-
lised ülesanded äratavad töö-
tajais uhkustunnet ja vaimus-tust.

Me kinnitame Eestimaa
Kommunistliku Partei XVIkongressile, et Pärnu partei-
organisatsioon teeb kõik või-
maliku Nõukogude Liidu
Kommunistliku Partei XXIV

kongressi vääriliseks tähista-
miseks,» ütles kõneleja.

«NLKP XXIV kongressi di-
rektiivide projekt viie aasta
plaani kohta määrab kindlaks
ka vabariigi rahvamajanduse
arendamise ülesanded. Võitlu-
ses nende täitmise eest kuu-
lub tähtis osa kohalikele töö-
rahva saadikute nõukogude-
le,» ütles Tallinna linna täi-
tevkomitee esimees sm. J. Un-
dusk- «Nõukogud peavad in-
tensiivsemalt mõjutama ühis-
kondlikku tootmist ning kasu-
tama laialdaselt oma õigusi
majanduslikus ja kultuurilises
ülesehitustöös.

Tallinna töötajad tulid möö-
dunud viisaastakul auga toime
oma ülesannetega tööstuse,
kapitaalehituse ja linnamajan-
duse valdkonnas. Kõige edu-
kamalt lahendati linna elanik-
konna korteritega varustami-
se ülesanne. Viie aasta kes-
tel ehitati vabariigi pealinnas
mugavaid elumaju üldkasuli-
ku pinnaga 1 074 000 ruut-
meetrit. Ehkki linna elanike
arv kasvas 10.3 protsenti, suu-renes elamufond märksa roh-
kem 24 protsenti.

Ainuüksi viimase kümne
aasta jooksul on ehitatud roh-
kem elamispinda kui oli lin-
nas esimestel sõjajärgsetel
aastatel. Kuid kõigele sellele
vaatamata on korteritest puu-
dus. Linna elanikkond suu-
reneb praegu peamiselt loo-
muliku iibe teel. 1970. aastal
sündis 1300 inimese võrra ja
abiellus 1400 inimese võrra
rohkem kui 1965. aastal. Pal-
jud perekonnad, kes 6—9 aas-tat tagasi asusid Mustamäele,on nüüd jälle korterivajajate
hulgas, sest elu läheb edasi.

Kaheksas viisaastak andisTallinnale uue generaalplaani,
mis on arhitektide ja insene-
ride suure kollektiivi pikaaja-
lise teadusliku töö tulemus.
Selle plaani kinnitas vabariigi
valitsus käesoleva aasta al-
gul.

Möödunud viisaastakul kas-
vas lasteasutuste arv. Ent
koolivõrk laieneb aeglasemalt

kui vaja. Kaubandusvõrk are-
nes vastavalt elanikkonna
kasvule, kuid jäi maha kauba-
käibe kasvust.

NLKP XXIV kongressi di-
rektiivide projektis üheksanda
viie aasta plaani kohta on öel-
dud, et Tallinnas hakatakse
ehitama uut soojuselektrijaa-
ma. See on linna edasiarene-
mise seisukohalväga olulise
tähtsusega. Vabariigi pealinna
soojusega varustamist tuleb
alustada soojuselektrijaama
rajamisest, kusjuures ehitust
tuleb planeerida nii, et esi-
mene veesoojenduskatel ja
magistraalsoojusvõrgud antaks
ekspluatatsiooni hiljemalt
1975. aastal. See on tarvilik
normaalseks elamuehituseks
vastavalt uuele generaalplaa-
nile.

Ajavahemikul 1971—1974
hoonestatakse Mustamäe mik-
rorajoonid, Pelguranna 11. ja
17. kvartal ning Keldrimäe
ja Väike-öismäe rajoon. Ees-
ti NSV Ministrite Nõukogu
määruse kohaselt tuleb selle
aja jooksul läbi viia Lasnamäe
rajooni tehniline ettevalmista-
mine. 1975. aastal kavatse-
takse siin ekspluatatsiooni
anda üle 100 000 ruutmeetri
elamispinda.

Meie maa on astunud ühek-
sandasse viisaastakusse. Viie
aasta plaani täitmise käigus
kasvab veelgi kodumaa ma-
janduslik võimsus ja tõuse£>
rahva heaolu. Tallinna töötajad
arutavad suure huviga NLKP
XXIV kongressi direktiivide
projekti ning kiidavad selle
üksmeelselt ja palavalt
heaks.»

«Põlevkivikaevurite jõu-
pingutused meie partei kong-
resside vahelisel perioodil olid
suunatud viie aasta plaani
täitmisele,» ütles trusti «EestfiPõlevkivi» kaevanduse nr. 2
brigadir sotsialistliku töö kan-
gelane sm. A. Pärtel. «Meil
oli tarvis pingeliselt töötada,
et anda tööstusele vajalikul
hulgal kütust ia toorainet.
Trusti «Eesti Põlevkivi» kol-
lektiiv täitis kaheksanda viis-

aastaku plaani põlevkivi toot-
misel enne tähtaega. Täienda-
valt toodeti suurel hulgal
rahvamajandusele tarvilikku
kütust. Üldse kaevandati möö-
dunud aastal ligi 19 miljonit
tonni põlevkivi.

Nendes miljonites tonnides
on väike osa ka meie mehha-
niseeritud brigaadi tööd. Möö-
dunud aastal andsime küm-
nekesi oma kaevanduseest
123 264 tonni põlevkivi. Kesk-
miselt kaevandas iga tööline
vahetuses 54 tonni kütust
täpselt 15 tonni rohkem kui
viisaastaku esimesel aastal.
Iga töölise ja kogu brigaadi
jõud seisis selles, et kasutati
iga võimalust tööviljakuse
suurendamiseks.

Viimastel aastatel on põlev-
kivibasseinis suurt tähelepanu
pööratud uue tehnika ja teh-
noloogia rakendamisele ning
põlevkivitööstuse võimsuste
suurendamisele. Kaheksandal
viisaastakul põhiliselt re-
konstrueeriti kaevandus nr. 8
ja anti ekspluatatsiooni esi-
mene põlevkivi tootmise jaos-
kond karjääris nr. 2.

Eesti põlevkivibasseini ette-
võtetes on praegu laialdaselt
rakendamisel suure jõudlusega
ja töökindlad seadmed, nende
hulgas uued laadimismasinad,
konveierid ja buldooserid.
Mõnedest veel lahendamata
küsimustest hoolimata võib
põlevkivi kombainkaevanda-
mist pidada perspektiivseks.
See võimaldab kompleksselt
mehhaniseerida kõik tööd all-
maakaevandamisel. Kombain
on muidugi tuleviku asi. Esi-
algu aga on tarvis täiustada
olemasolevat kamberkaevan-
damist mäemassi laadimisega
laadimismasina abil, mis ei
ole kaugeltki ammendanud
oma võimalusi.

Meie kaevurid ootavad ma-
sinaehitajatelt töökindlat ja
jõudsat puurmasinat, samuti
iseliikuvaid vägonette. Arvu-
kad katsemudelid on tulnud
ja jäljetult kadunud. Meil on
raske otsustada, kas see on
konstruktorimõtte ’ nõrkus vSI

masinaehitajate praak. Ometi
võivad need masinad märgata-
valt suurendada kamberkae-
vandamise efektiivsust.

Kui rääkida puurtöödest, siis
neid tehakse kaevandustes
täielikult käsielektripuuride-
ga. Viimasel ajal lõpuks on
loodud ja tegi kaevandusesnr. 7 edukalt läbi katsetused
puurseade. Selle proovimudel
on määratud spetsiaalselt põ-
levkivikaevandustele. Uus
seade võib asendada kolmkõrge kvalifikatsiooniga puu-
rijat. Aastasääst ühe seadme
kasutamisest kamberlaava-
des on ligi 7000 rubla. Asi ei
ole ainult uue seadme majan-
duslikus efektiivsuses, vaid
suur on tema sotsiaalne täht-
sus: ta võimaldab vabaneda

tööst. Puurseadmete
tööstusliku katsepartii valmis-
tamine on ette nähtud Novo-
Gorlovka Masinatehases. Kuid

.karta, et esimese partii
väljalase ja seeriatootmise
korraldamine venib pikale.

Põlevkivi tarbimine on vii-
masel ajal väga kiiresti kasva-
nud. Seetõttu on kaevanduste
ja karjääride parteiorganisat-
sioonidel eriti tähtis pöörata
rohkem tähelepanu tootmise
organiseerimise täiustamisele
ja sisemiste reservide väljasel-
gitamisele. On tarvis suuren-
dada töötajate huvi töövil-
jakuse tõstmise vastu. Kae-
vanduses nr. 1 on välja tööta-
tud uus kord preemiate maks-
misel materiaalse stimuleeri-
mise fondist. Nüüd hakkavad
töölised iga kuu saama pree-
miat tööviljakuse tõstmise
kindlate näitajate saavutamise
ja lisatasu nende ületamiseeest.»

«NLKP XXIV kongressi di-
rektiivide projekt näeb ette
põlevkivitoodangu tunduvat
suurendamist. Kaevurite ni-
mel tahan kinnitada,» ütles
sm. Pärtel lõpuks, «et me tu-
leme toime ülesannetega, mis
seab meie ette armastatud
partei.»

«EPA parteiorganisatsioon
võib rahuldustundega rääkida

oma õppeasutuse tööst möö-
dunud perioodil,» ütles Eesti
1-õllumajanduse Akadeemia
rektor sm. A. Rüütel.

Sõjajärgsetel aastatel on
akadeemia lõpetanud palju
noori spetsialiste. Kuid see ei
rahulda veel vajadusi.

Põllumajanduslik tootmine
on hakanud järk-järgult üle
minema industriaalsele toot-
misviisile, On jõutud taseme-
ni, millest edasiminek on või-
malik ainult kaadri kvalifi-
katsiooni pideva tõstmise ja
tootmisprotsesside ulatusliku
mehhaniseerimise teel, sest
teadus on muutunud otseseks
tootlikuks jõuks.

«Meil on vaja suurendada
üliõpilaste iseseisva loomingu-
lise töö osatähtsust,» ütles kõ-
neleja. «Teaduslikust uuri-
mistööst võtavad praegu osa
peaaegu pooled üliõpilased.
On tarvis otsida teid, kuidas
üliõpilased omandaksid stuu-
diumi vältel teoreetiliste tead-
miste kõrval rohkem praktili-
si oskusi, samuti on vaja õp-
pida ' rakendama teoreetilisi
teadmisi tegelikkuses.

Nende ülesannete lahenda-
miseks tuleb õppeprotsessi ti-
hendada. Seda ei ole aga või-
malik teha loengutekoormuse
suurendamise teel, sest see
tõmbaks õppejõude-teadlasi
ära loomingulise töö juurest.»

Kõneleja rõhutas, et prakti-
liste kogemuste omandami-
seks on vaja luua õppe-
baas. mis võimaldab üliõpila-
sel tutvuda kõige kaasaegse-
mate tehnoloogiatega. Selleks
on akadeemial tarvis õppe-
majandit, mis tehnilise varus-
tuse ja arengutaseme poolest
ületaks tunduvalt vabariigi
keskmist taset.

Järelikult peab majand ole-
ma tõelise industriaalse toot-
misviisiga põllumajandusette-
võte.

«Viimastel aastatel on tõus-
nud õppejõudude kvalifikat-
sioon ja koos sellega teadus-
liku töö osatähtsus,» ütles sm.
Rüütel. «Suurenenud on uuri-

mistöö komplekssus.- Akadee-
mia teadlastel on avardunud
võimalused uurimistöö süven-
damiseks. Hiljuti saadi elekt-
ronarvuti «Minsk-32», moder-
niseeritakse teisi uurimistööks
vajalikke seadmeid.

Ülenurme õppe-katsema-
jandi majanduslikud näitajad
on paranenud aasta-aastalt.Majand on kujunemas inten-
siivse, industriaalse tootmise-
ga heakorrastatud õppe- ja
katsebaasiks.

Möödunud aasta lõpul antt
ekspluatatsiooni mehhanisee-
rimisala hoone, mis võimal-
dab õppetööd nimetatud tea-
duskonnas paremini korral-
dada. Praegu käib antud tea*-
duskonna auditooriumide ja
laboratooriumide sisustamine
kaasaegsete seadmetega.»

«Vabariigi kergetööstuse
töötajad tervitasid sügava ra-
huldustundega NLKP XXIVkongressi direktiivide projek-
ti NSV Liidu rahvamajandu-
se arendamise viie aasta plaa-
ni kohta, milles sisaldub meie
maa majanduse edasise pide-
va tõusu ja nõukogude rahva
elatustaseme tõusu üksikasja-
lik programm,» ütles Eesti
NSV kergetööstuse minister
sm. J. Vladõtšin.

Möödunud viisaastakul oli
vabariigi kergetööstusele ise-
loomulik kiire arengutempo.

kasvas viisaasta-
kul ministeeriumi süsteemis
tervikuna 54 protsenti, kus-
juures toodangu kogu juurde-
kasv saadi just tööviljakuse
suurendamise teel, töötajate
arv aga vähenes.

Üheks tööviljakuse töustl
otsustavaks

{ tegurikg sai ette-
võtete tehniline ümbersead-
mestamine. Suur töö tehti sel
alal ära Lenini ordeni ja Ok-
toobrirevolutsiooni ordeniga
puuvillakombi naadis «Kreen-
holmi Manufaktuur». Lõpule
jõuti trikotaažitootmiskoondi-
se «Marat» peaettevõtte põh-
jaliku rekonstrueerimisega.
Ta on muutunud vabariigi
kergetööstuse eesrindlikuks,
ajakohase tehnikaga varusta-
tud ettevõtteks.

Partei XXIV kongressi di-
rektiivide projektis on ette
nähtud vabariigi kergetööstu-
se kiire arengutempo säilita-
mine. Tööstustoodang peab
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viisaastakul kasvama vähe-
malt 30 protsenti, ilma et suu-
reneks töötajate arv. See on
tõsine ülesanne, kui arvesta-
da, et uuel viisaastakul ei ole
kavas uute suurte tootmis-
võimsuste käikulaskmist. Töös-
tuse peamiseks arengusuu-
naks jääb tegutsevate ette-
võtete tehniline ümbersead-
mestamine, kuid juba uusima
tehnika baasil. 1972. aastast
algab kombinaadi «Balti Ma-
nufaktuur» tehniline rekonst-
rueerimine värtnata ketrus-
masinate ja süstikuta kangas-
telgede baasil. See võimaldab
suurendada tööviljakuse ka-
hekordseks ja vabastada muu-
deks töödeks ainuüksi ketru-
ses ligi 300 inimest. Ette on
nähtud nende masinate laial-
dane kasutuselevõtmine ka
kombinaadis «Kreenholmi Ma-
nufaktuur».

Eeloleval viisaastakul tuleb
lõplikult rekonstrueerida vab-
rik «1. Detsember» Sindis, ehi-
tada kanalisatsioon, söökla ja
elukondlikud korpused kombi-
naadi «Kreenholmi Manufak-
tuur» vabrikutele. Riigipanga
krediitide arvel on kavas lõ-
pule viia juurdeehitise raja-
mine vabrikus «Punane Koit»
ja viia vabriku võimsus suk-
kade ja sokkide tootmisel 12
miljoni paarini aastas, ehitada
valmis V. Klementi nim. vab-
riku tootmiskorpus, ehitada
vabriku «Sangar» tootmiskor-
pus jm. On tarvis täita suur
töömaht ettevõtete ehitamisel
ja rekonstrueerimisel omal
jõul ja peamiselt riigipanga
krediitide abil. Seniajani ei
ole need plaanilised ehitused
varustatud monteeritava raud-
betooni ja muude kohapeal
toodetavate ehitusmaterjali-
dega.

NLKP XXIV kongressi' di-
rektiivide projekti kergetöös-
tuse alajaotuses rõhutatakse
kaubasortimendi õigeaegse
uuendamise ja laiendamise,
kaupade kvaliteedi ja vä-
liskujunduse parandamise
tarvilikkust. 1971. aasta plaani
on ministeerium võtnud abi-
nõud, et valmistada rohkem
mitmeid tooteid, mida seniaja-

• ni müügil ei jätku. Nii suure-
neb 30 miljoni meetri võrra
eriviimistlusega riide toodang
ja 10-kordseks naiste elastsete
sukkpükste väljalase. Laste
puuvillaste sukkpükste too-
dangu planeeritud suurenda-
mine võimaldab täielikult ra-
huldada nõudmise selle varem
defitsiitse toote järele. Sel
aastal saadi eriseadmestik va-
titekkide tootmiseks ja nende
väljalase suureneb järsult. On

võetud tarvitusele abinõud, et
hakata juba sel aastal tootma
puuvillaseid trikookindaid.»

«Meie põhiülesandeks 1971.
aastal ja järgnevatel üheksan-
da viisaastaku aastatel,» ütles
sm. Vladõtšin, «on suurenda-
da elanikele tarvilike kaupade
väljalaset ja parandada nende
sortimenti.»

Eesti Elektrijaama direktor
sm. K. Sentšugov kandis
kongressile ette, et tänu jõu-
jaama ehitajate, monteerijate
ja töötajate • ennastsalgavale
tööle on lastud käiku neli
energiablokki, mitte aga
kolm, nagu oli kavandatud
1965.—1970. a. rahvamajan-
dusplaaniga. Jaama võimsus
on tõusnud 800 000 kilovatini.

Poolteist aastat töötanud
Eesti Elektrijaam on andnud
rahvamajandusele üle 3 mil-
jardi kilovatt-tunni elektri-
energiat. Uute seadmete ka-
sutuselevõtmine kulgeb edu-
kalt. Aastaga säästeti 2100
tonni tingkütust ja 16 miljo-
nit kilovatt-tundi elektriener-
giat. Otsustavat osa kollek-
tiivi väljakujunemises ja
elektrijaama töö organiseeri-
mises on etendanud ettevõtte
parteiorganisatsioon. Jõujaa-
ma iga kuues töötaja on
Kommunistliku Partei liige.

Kõneleja rääkis raskustest
Eesti Elektrijaama energeeti-
kute töös. Seoses võimsuste
käikulaskmise forsseerimisega
olid põhilised jõupingutused
suunatud energiablokkide eks-
pluatatsiooniandmisele, kuna
aga abitalituste hoonete ehi-
tamisel jäädi maha. Ei ole
jõutud lõpule territooriumi
heakorrastamise ja teede ra-
jamisega. Venib remondibaa-
si objektide käikulaskmine.

Ebanormaalseks kujuneb
olukord elektrijaama varus-
tamisel kütusega. Eesti Elekt-
rijaam on projekteeritud töö-
tamiseks 2000-kalorilise põ-
levkiviga, kuid kütuse han-
kija. trust «Eesti Põlevkivi»,
saadab GOST-i rikkudes ük-
sikuid kütusepartiisid kalor-
susega alla 1800 kalori.

NLKP XXIV kongressi di-
rektiivide projektis on ette
nähtud Eesti Elektrijaam
üheksandal viisaastakul val-
mis ehitada: anda ekspluatat-
siooni veel neli energiablok-
ki. igaüks võimsusega 200 000
kilovatti.

Eesti Elektrijaama ehitaja-
te ja töötajate nimel kinnitas
sm. Sentšugov vabariigi par-

teiorganisatsioonile, et Eesti
Elektrijaama kommunistid
mobiliseerivad kogu kollektii-
vi seatud ülesannete täitmi-
sele.

Sõna anti Eesti NSV tee-
nindusministrile sm. M. Jan-
golenkole. «Nõukogude Liidu
Kommunistliku Partei XXIV
kongressi direktiivide pro-
jektis rahvamajanduse aren-
damise viie aasta plaani koh-
ta on kavandatud järjekord-
sed grandioossed ülesanded.
Selles on formuleeritud viis-
aastaku peamisi ülesandeid:
tagada nõukogude inimestele
materiaalsete ja kultuuri-
liste vajaduste üha täielikum
rahuldamine,» ütles sm. Jan-
golenko. Möödunud viisaasta-
kul suurendati tunduvalt
vajalike seadmete, masinate
ja mehhanismide väljalaset.
Hakati tootma rohkem pesu-
majade sisseseadeid, masinaid
rõivaste " keemiliseks puhas-
tamiseks ja jalatsite paran-
damiseks, juuksuritöökodade
seadmeid, kudumis- ja spet-
siaalõmblusmasinaid.

Paljude rakendatud abi-
nõude tulemusena paranes
töö organiseerimine ja kas-
vas töötajate aktiivsus. Selle
tulemusena tulid süsteemi
ettevõtted teenindusplaanide
täitmisega toime, kusjuures
teenindustööde maht kasvas
1969; aastaga võrreldes 17,3
protsenti.

Möödunud viisaastakul
ettenähtud suuremate teenin-
dushoonete ehitamine Tal-
linnas nihkus käesolevasse
viisaastakusse. Praeguseks on
praktiliselt kujunenud selline
olukord, kus vastavate tee-
nindusruumide puudumise
tõttu ei ole võimalik raken-
dada ka saadaolevat tehni-
kat ja tööd ajakohaselt kor-
raldada. On ju kõigile selge,
et olemasolevates väikestes
kohandatud ruumides, kus
teenindustöökojad asuvad, ei
ole võimalik tõsta mehhuni-
seerimistaset ja saavutada
vajalikku teenindustööde
mahu juurdekasvu. Sellepä-
rast on tähtis, et kõige lähe-
mal ajal saaks lõplikult
lahendatud Tallinna teenin-
dusmaja ehitamise küsimus.

Kõneleja märkis, et prak-
tikas on ennast igati õigusta-
nud suuremad kaasaegsete
seadmetega sisustatud spet-
sialiseeritud. teenindustöö-
kojad ja -ettevõtted. Lähe-
mate aastale jooksul oleks

tarvis rajada majapidamis-
masinate ja -aparaatide kesk-
remonditöökoda. Selleks
tuleks kapitaalmahutuste
plaanide täpsustamisega leida
võimalus vajaliku tootmis-
baasi ehitamiseks Tallinnas.

«Koos Eesti NSV Põlluma-
janduse Ministeeriumi kol-
leegiumiga on kavandatud
abinõud maaelanike teenin-
damise parandamiseks,» jät-
kas kõneleja. «Vastuvõetud
ühises otsuses nägime ette
vastastikused kohustused.
Eesti NSV Põllumajanduse
Ministeerium kohustas konk-
reetseid majandeid eraldama
teenindusettevõtetele ruume
väikeste' töökodade ja vastu-
võtupunktide rajamiseks.
Oleme selle eest tänulikud,
ning loodame, et see teoks
saab»

Teenindusministeerium
omalt poolt kindlustab meie-
poolsete kohustuste täitmise
ja teeb kõik, et paremini
teenindada maaelanikke.

Sm. Jangolenko kinnitas
teenindussüsteemi ligi 20 000-
lise töötajate kollektiivi ni-
mel Eestimaa Kommunistliku
Partei XVI kongressile, et
nad täidavad uue viisaastaku
plaani kui südamelähedase,
Kommunistliku Partei ja
Nõukogude valitsuse poolt
püstitatud ülesande.

Jõgeva rajooni Lillevere-ni-
melise kolhoosi esimees sm.
V. Laos ütles:

«Kui meie kollektiiv omal
ajal arutas ülesandeid, mis
kaheksas viisaastak meie ette
seadis, ei olnud me täiesti
veendunud, kas oleme võime-
lised neid täitma. Kuid meile
ei püstitatud ainult ülesan-
deid, partei näitas kätte ka
teed, kuidas neid lahendada.
Kõhklustest sai teotahe ja
teotahtest teod ning me või-
me ette kanda, et Martin Lil-
levere nimelise kolhoosi kol-
lektiiv täitis viisaastaku üles-
anded auga. Üle plaani müü-
sime riigile 730 tonni liha ja
2300 tonni piima. Nende kahe
arvu taga on 800-liikmelise
kollektiivi pingeline ja ennast-
salgav töö. Need töötulemu-
sed said võimalikuks sellepä-
rast, et tänane kolhoosnik ei
ole enam endine talupoeg,
vaid eesrindlikku tehnikat ja
teaduse uusi saavutusi raken-
dav ühiskondlikult mõtlev
nõukogude inimene.»

Sõnavõtja kinnitas, et ma-
jandi kõigi / tegemiste ja toi-

metuste innustajaks ja eest-
vedajaks on olnud ja on ka
edaspidi parteiorganisatsioon.
Suurt tähelepanu on pööra-
tud töötajate kasvatamisele,
nende töö- ja elutingimuste
parandamisele. Paari viimase
aasta jooksul on kerkinud ri-
da uusi tootmishooneid, nägu
remonditöökojad, traktorikuur
36 masinale, kombainide ja
põllutööriistade varjualune,
uued silohoidlad jne. Igapäe-
vaste pingeliste tööülesannete
täitmisele on palju kaasa ai-
danud kogu kollektiivi hõl-
mav sotsialistlik võistlus.
Kokkuvõtteid teeme kaks kor-
da aastas. Võitjatele antakse
rändvimplid ja rahalised pree-
miad.

«Parteiorganisatsioon ja ma-
jandi juhatus on pööranudpi-
devat tähelepanu kaadri kas-
vatamisele, paigutamisele ja
õpetamisele.» jätkas kõneleja.
«Kui viis aastat tagasi oli ma-
jandis neli 'kõrgema ja 12
keskeriharidusega spetsialis-
ti, siis praegu on neid vasta-
valt 14 ja 34. Iga neljas töö-
taja meie kollektiivis õpib või
täiendab oma teadmisi.»

Sm. Laos kõneles ka sellest,
et majandis on juurdunud
nõukogulikud traditsioonid.
Juba aastaid tähistatakse töö-
veteranide päeva, mil tulevad
kokku need, kes on auga ära
teeninud vanaduspuhkuse,
kuid kelle hulgas on palju
neid, kes igapäevases töös
täismehe eest väljas on.

Lõpuks märkis sm. Laos,
et erinevus maa ja linna va-
hel on nende kolhoosis kadu-
nud. Kolhoosnik elab sama-
sugustes tingimustes nagu lin-
nainimene. Möödunud aastal
anti järjekordselt ekspluatat-
siooni kaks korteriga
elamut- ja kaks üheperekonna-
elamut.

Nagu sm. Laos kinnitas,
teeb Martin Lillevere nime-
lise kolhoosi kollektiiv kõik
selleks, et NLKP XXIV kong-
ressi vastu võtta uute töövõi-
tudega nii farmides kui ka
põldudel.

Sõna sai Eesti NSV ehitus-
minister sm. U. Jürisoo. Ta
ütles, et kuigi vabariigi ehi-
tajate panus möödunud viis-
aastaku rahvamajandusplaa-
nide täitmise kindlustamisse
oli küllaltki oluline, esineb
praegugi meie ehitusorgani-
sätsioonide töös veel rida tõ-
siseid puudusi. Neile juhiti
tähelepanu ka käesoleval
kongressil ning ehitajad pea-
vad nende likvideerimist oma
põhiülesandeks.

Ehitajate töömaht tõusis
möödunud viisaastakul tun-
duvalt. Ekspluatatsiooni anti
terve rida suuri
võtteid, tervishoiu- ja kul-
tuuriasutusi, koole ja laste-
aedu, samui rohkesti elamuid.
Kasvas ehitusmaht põlluma-
janduses. Küllaltki olulise töö
on meie ehitusorganisatsioo-
nid ära teinud tööliskaadri
kinnistamisel.

Ehitusorganisatsioonide eeš
aga seisavad käesoleval aas-
tal ja samuti kogu alanud
viisaastaku jooksul vastutus-
rikkad ülesanded. Oluline on
siin tööviljakuse tõstmine.
Eestimaa Kommunistliku Par-
tei Keskkomitee analüüsis
1970. aasta juulipleenumil
põnjalikult probleeme, mis on
seotud tööviljakusega meie
ehitusorganisatsioonides, ja
näitas küllaltki suurte reser-
vide olemasolu tööviljakuse

kiirema kasvutempo tagami-
seks. Juhindudes direktiivi-
dest, peame alanud viisaasta-
kul saavutama tööviljakuse
kasvu 1970. aasta tasemega
võrreldes 36—40 protsenti.

Hoolimata küllaltki suurtest
sisemistest reservidest töö pa-
remal organiseerimisel, varus-
tusprobleemide lahendamise],
tööpäeva intensiivsuse tõstmi-
sel, ehitustööde täielikumal
mehhaniseerimisel jne., ei osu-
tu need küllaltki piisavaiks
ega kindlusta täielikult ette-
nähtud tööviljakuse kasvu.
Oluliseks osutuvad rakenda-
tavad abinõud industriaalsete
ehituskonstruktsioonide too-
dangu suurendamiseks vaba-
riigis. Siia kuuluvad eelkõige
elamuehituse industriaalsuse
taseme tõstmine Narva Ehi-
tusmaterjalide Kombinaadi
toodangu baasil, Tartu Ela-
muehituskombinaadi forssee-
ritud ehitamine sellise arves-
tusega, et hakata 1973. aastal
sealt sapdava toodanguga ehi-
tama elamuid Tartus ja teis-
tes- Lõuna-Eesti linnades. Tin-
gimata on vajalik käesoleval
aastal Tallinnas käiku lasta
kipstoodete tsehh. Tuleb
laiendada ja rekonstrueerida
rida olemasolevaid tehaseid.

Kiirustada tuleb ka uue,
Tallinnasse püstitatava maja-
ehituskombinaadi projektee-
rimise töödega.

Viimistlustööde industriali-
seerimine pakub meile kõige
laialdasemaid võimalusi ehi-
tus- ja montaažitööde tööma-
hukuse vähendamiseks.

Ehitusministeeriumi kõigis
ehitusorganisatsioonides on
välja töötatud abinõude plaa-
nid tööviljakuse vajaliku
kasvu kindlustamiseks.

See küsimus on seatud nii-hästi tootmisjuhtide kui ka
partei- ja ametiühinguorga-
nisatsioonide tähelepanu kesk-
punkti.

Sm. Jürisoo märkis, et ehi-
tajail on tõsiseid pretensioone
ka tellijaile. Muret tekita-
vaks probleemiks on ehitus-
objektide, eriti aga käiku-
lastavate objektide varusta-
mine seadmete ja spetsiaal-
materjalidega.

Need probleemid, mis ei
omanud nii olulist tähtsust
kapitaalmahutuste ja ressurs-
side osalise killustatuse tin-gimustes, muutuvad mõõdu-
andvaiks kontsentratsiooni-
printsiibi rakendamisel.

Vabariigi ehitusorganisatsi-
oonid on ära teinud suure töö
automatiseeritud juhtimissüs-
teemi ' juurutamiseks. Sellesüsteemi raames koostataksekõigile suuremaile ehitustele
võrkgraafikud, mis näevadette ehitustööde range tehno-
loogilise järjekorra ja ole-
masolevate ressursside opti-
maalse kasutamise variandi,
samuti seadmete ja spetsiaal-
materjalide varustusgraafikud.

Hoolimata koostatud võrk-
graafikutest ei pööra tellijad
neis ettenähtud seadmetega
varustamise tähtaegadele pa-
hatihti mingit tähelepanu.
Võrkgraafikud kaotavad see-
tõttu oma põhilise mõtte ja
ehitusorganisatsioonid on sun-
nitud allutama oma töö sead-
metega varustamisele, samal
ajal kui lihtne loogika nõuab
hoopis vastupidist. See aga
seab tõsise kahtluse alla va-
bariigi ehitusorganisatsioonide
automatiseeritud juhtimissüs-
teemi esimese etapi rakenda-
mise järgneval aastal. Samuti
takistab ebarahuldav sead-

metega varustamine ka ehi-
tuse rütmi parandamist ja
ehitusorganisatsioonide ülevii-
mist uuele majandussüstee-
mile.

Kõneleja tõi esile mitmeid
puudujääke varustamise, teh-
nilise dokumentatsiooni esita-
mise, samuti ehituste planee-
rimise osas. Ta ütles, et meie
ehitusorganisatsioonide! tuleb
pöörata tõsist tähelepanu ehi-
tuste kvaliteedi probleemide-
le. Kvaliteedi pärast kritisee-
ritakse ehitajaid õigusega.

Samuti juhtis sm. Jürisoo
tähelepanu vajadusele paran-
dada ja kiirendada kommu-
naalobjektide ehitamist ja
pro jekteerimist.

Sõna anti «Saare Kaluri»
kolhoosi laevakaptenile sm. J.
Klaisile. Ta ütles, et praegu,
tehes kokkuvõtteid senisest
tööst, oleme õigustatult uhked.
Meie maa on muutunud veel
võimsamaks, meie rahvas
elab järjest paremini. Kuid
kokkuvõtete tegemisel ei saa
unustada ka seda, mis rasken-
das meie tööd, millest peame
lahti saama, mida peame
muutma.

Ka Kingissepa rajooni töö-
tajad täitsid möödunud viis-
aastaku ülesanded edukalt.
Rajooni tööstusettevõtete ko-
gutoodangu ja tööviljakuse
viie aasta plaanid realiseeriti
ja ületati.

Saaremaa vajab iga aasta-
ga rohkem ja rohkem kaupu,
mida peamiselt tuuakse me-
reteed kaudu. Seepärast tu-
leb kiirendada Kui vastu ja
Roomassaare sadamate re-
konstrueerimist. See on võe-
tud ka käesoleva viisaastaku
plaani. Kuid vabariigis pole
vastavat ehitusorganisatsioo-
ni ning seepärast peaks NSV
Liidu Merelaevanduse Minis-
teerium osutama kaasabi sel-
le küsimuse lahendamisel.

Kõneleja märkis, et juba
aastaid on vääriskala püük
jäänud enam-vähem samale
tasemele. Heeringa- ja anger-
japüük on vähenenud. Süüdi
on olnud ilmastik, samuti ka-
la -vähene esinemine kohali-
kes vetes ja Atlandil. Üheks
põhjuseks on kalahindade
mittevastavus kulutustele,
mida tehakse püüniste soeta-
miseks. Angerjapüük on se-
nini ainult kahju andnud.
Olukorda saaks parandada,
kui korrigeerida kalaliikide
hindu. On ju selge, et mida
huvitatum on kalur, seda
rohkem püütakse ka kala, se-
da kasulikum on see kombi-
naadile ja kolhoosile.

Kõneleja kinnitas, et kalu-
rid tunnevad rõõmu selle üle,
et edaspidigi jääb üheks pea-
miseks ülesandeks rahva elu-
järje ja kultuuritaseme tõst-
mine.

Kingissepa rajooni töötajad,
sealhulgas ka kalurid, täida-
vad NLKP XXIV kongressile
vastu minnes edukalt uue
viisaastaku esimese aasta üles-
andeid. «Saare Kaluri» kol-
lektiiv realiseeris esimese
kvartali kalapüügiplaani 18.
veebruariks ja jätkab edukalt
püüki.

Sõna võttis Eesti NSV põl-
lumajanduse minister sm.
H. Rohtla. Ta märkis, et põl-
lumajandustöötajad täitsid
viisaastakuks ettenähtud riik-
likud varumisülesanded enne
tähtaega ja andsid suurtes
kogustes põllumajandustoo-
dangut üle.

Sõnavõtja ütles, et Eesti

NSV oli teiste liiduvabariikide
hulgas üks esimesi, kes asus
rajama kultuurkarjamaid. Sel
alal tehti ära üsnagi suur töö,
kuid nüüd on suurel osal neist
kamarad vananenud, saak
väike ning nad vajavad üm-
berkündmist ja uuestiraja-
mist.

Arvestused näitavad, et sel-
leks, et karjamaid korras hoi-
da ja saada neilt head saaki,
tuleks igal aastal neist vähe-
malt 15 protsenti ümber kün-
da ja korraliku seemneseguga
uuesti rajada, hiljem korra-
likult väetada ja hooldada.
Siis on igati võimalik saada
2600—3000 söötühikut hekta-
rilt. Uuel viisaastakul nähakse
vabariigis ette korrastada ja
uuesti rajada 13 000 hektaril
kultuurkarjamaid ja rohu-
maid, et tagada lüpsikarjale
suve teisel poolel ka põua
korral küllaldaselt karjamaa-
rohtu.

Vajalikke ettevalmistustöid
on juba alustatud. Eesti Maa-
viljeluse Instituudi teadlaste
kaasabil viiakse rajoonides
praegu läbi majandite agro-
noomidele, osakonnajuhata-
jatele ja teistele Töötajatele
lühiajalisi seminare, kus kä-
sitletakse söödatootmise suu-
rendamise küsimusi.

Loomakasvatuse kõige täht-
samaks küsimuseks on piima-
karjakasvatuse ' edasiarenda-
mine. Lehmade arv peaks kas-
vama vähemalt 3 protsenti
ning piimatoodang lehma koh-
ta suurenema 80—100 kg aas-
tas, mis on kaks korda roh-
kem kui eelmisel viisaastakul.
Nagu senised kogemused näi-
tavad, on see väga tõsine ja
suur töö, kuid hea ettevõtmi-
se juures täiesti teostatav.
Ent seejuures peame lahen-
dama üksikud väga olulised
küsimused. On tarvis ehitada
juurde uusi lehmalautu ja ku-
jundada välja suurfarme ori-
enteeruvalt 125 000 lehmale.
Selliste lautade ja vajalike
söödahoidlate orienteeruv
maksumus on esialgsete ar-
vestuste järgi 156 miljoni rub-
la ringis.

Kõneleja ütles, et tõsised
ülesanded seisavad ka põllu-
majanduslike uurimisasutuste
ees, sest suurtes farmides on
senisest paremini vaja lahen-
dada mitmed zootehnilised ja
veterinaarsed probleemid.

Kõneleja rõhutas, et kõik
need majandid, kus piimakar-
jakasvatus on korras, nagu
Paide rajooni «Estonia» kol-
hoos, «9. Mai» kolhoos, Jõgeva
rajooni M. Lillevere nimeline
kolhoos, Harju rajooni Mitšu-
rini-nimeline kolhoos, Vinni
näidissovhoos, Põdrangu sov-
hoos, Audru sovhoos ja mit-
med teised, on vabariigi jõu-
kamad majandid. Jõukus on
siin tulnud tavaliselt piima-
karjakasvatuse arendamise tu-
lemusena, mitte abiettevõtete
ja rahategemise kaudu.

Analoogiline töö seisab ees
seakasvatuses. Kui praegusi
väikseid seafarme täiustada,
viia põrsaste tootmine ja nuu-
mamisvõimalused igas farmis
vastavusse, võimaldab see ula-
tuslikult tõsta sealihatoodan-
gut. Selleks et uued suured
farmid satuksid õigesse kohta
ja saaksid edukalt areneda, on
paratamatult vaja lahendada
ka majandite viimine perspek-
tiivsetesse piiridesse.

Sm. Rohtla kinnitas kong-
ressile, et enam kui sajatuhan-
deline põllumajandustöötajate
pere teeb omalt poolt kõik
selleks, et täita uuel viisaasta-
kul meie ette seatud ülesan-
ded ja anda rahvamajandusele
järjest suurenevates kogustes
põlluma jandussaadusi.

(ETA.)

Nõukogude automaataparaadi „Lunohod 1“
kavandatud tööprogramm on täidetud

17. novembril 1970 Kuule
toimetatud Nõukogude auto-
maataparaat «Lunohod 1»
on Kuu pinnal töötamise kolme
kuu programmi täitnud. La-
hendatud on tähtsad teadusli-
kud ja tehnilised ülgganded
kosmilise röntgenkiirguse ja
kiirgussituatsiooni uurimisel,
pinnase keemilise koostise ja
füüsikalis-mehaaniliste ka-
rakteristikute uurimisel Kuu
laialdase piirkonna mitmesu-
gustes osades, kuupinna mik-
ro- ja makroreljeefi uurimi-
sel, Kuu laserlokatsiooni vald-
konnas ja automaatse trans-
pordisüsteemi viimistlemisel
pikaajalise töö keerukates
tingimustes murdmaastikul lii-
kumisel.

17. novembrist 1970 kuni 19.
veebruarini 1971 korraldati
kuukulguriga sidepidamiseks
63 seanssi, mille käigus tehti
mitmesuguseid operatsioone
liikumise juhtimiseks, parda-
süsteemide töö kontrollimi-
seks ja suure hulga teadusliku
informatsiooni edastamiseks
Maale. • ->

Kõigi programmis ettenäh-
tud tööde edukas sooritamine,
kaasa arvatud automaatjaama
«Luna 17» lend, sujuv lasku-
mine Kuu pinnale Vihmade
mere ettearvutatud piirkon-
nas, kuukulguri allasõit maan-
dumisplatvormilt. tema funkt-
sioneerimine ja liikumine va-
litud marsruudil ning kõigi
teaduslike riistade efektiivne
töö on kinnitanud tehniliste
lahenduste õigsust ning kõigi

konstruktsioonielementide,
pardasüsteemide. samuti maa-
pealsete juhtimis- ja vaatlus-
vahendite suurt ekspluatatsi-
oonikindlust.

Kestva ja katseterohke töö
protsessis demonstreeris «Lu-
nohod 1» automaatliiklusva-
hendite suuri võimalusi Kuu
ja planeetide uurimisel.

TASS-i teadaanne

Nelja Kuu päeva kestel lä-
bis iseliikuv laboratoorium
5228 meetrit. Kuukulguri
konstruktsioonid ja süsteemid
on hästi talunud suuri tempe-
ratuurikõikumisi. Riistasektsi-
oonis hoiti pidevalt gaasikesk-
konna ettenähtud parameet-
reid: temperatuur -j- 10 kuni
+30 c C, rõhk 735 kuni 770 mm
elavhõbedasammast.

Manööverdamisel ja tõkete
ületamisel viimistleti edukalt
iseliikuva aparaadi navigatsi-
ooni ja Maalt juhtimise mee-
todeid, kasutades kuupinna
televisioonikujutisi jä telefo-
topanoraame, samuti telemeet-
riainformatsiooni kuukulguri
asendi kohta.

Palju kordi määrati auto-
maataparaadi liikumisteel kuu-
pinnase pealiskihi füüsikalis-
mehaanilisi omadusi ja kee-
milist koostist. Need eksperi-
mendid sooritati mitmel mee-
todil. Uuriti kuupinna iseloo-
mulikke alasid, kraatrite sise-
nõlvu ja üksikuid kive. Möö-
dunud aja kestel tehti üle 200
otsese mõõtmise, et määrata
pinnase omadusi looduslikus
lasumuses. Tehtud uuringud
võimaldasid saada täielikku ja
mitmekülgset informatsiooni
kuupinnase tugevuse ja keemi-
lise koostise kohta kogu au-
tomaataparaadi liikumisteel.

Paikkonna topograafiliseks
uurimiseks kasutati telepano-
raame, samuti telemeetria
andmeid tee pikkuse, kuukul-
guri kursi, kalde ja diferendi
mõõtmiste kohta liikumise ajal.
Saadi mitme kraatri stereo-
skooppilte, mis võimaldavad
uurida nende ehitust. Infor-
matsiooni läbitöötamise tule-
musena on koostatud topo-
graafiliselt ja geoloogiliselt
kõige huvitavamate maasti-

kuosade kaardid ja kirjeldu-
sed.

Saadi huvitavaid andmeid
kiirgussituatsiooni kohta Kuu
pinnal ja laialdast informatsi-
ooni kosmilise korpuskulaar-
kiirguse voogude, sealhulgas
kiirguse kohta, mille oli teki-
tanud võimas loide Päikesel.

Esmakordselt tehti katset
kasutada Kuud baasina maa-
ilmaruumi kaugete regioonide
uurimiseks röntgenteleskoobi
abil. Mõõdeti kosmilise rönt-
genkiirguse ja eri kiirgusalli-
kate intensiivsust ning nurk-
jaotust. Vaatlused Kuu pinnalt
võimaldavad pikema aja kes-
tel koguda signaale röntgen-
kiirgusallikalt, mis on võima-
tu uuringute tegemisel tehis-
kaaslastelt ja planeetidevahe-
listelt jaamadelt. See laseb
jälgida isegi väga nõrku kiir-
gusallikaid. Eksperimendid
Kuule toimetatud röntgente-
leskoobi abil on tähtis etapp
atmosfäärivälise astronoomia
arendamises..

Kuu ööde ajal, kui auto-
maataparaat seisis paigal, teh-
ti kuukulgurile paigutatud
Prantsuse nurkreflektori la-

EKSPERIMENDID VIHMADE MEREL KESTAVAD
serlokatsiooni seansse. Need
uuringud toimusid Maa ja
Kuu kauguse täpse mõõtmise
eesmärgil. Laserlokatsioon
võimaldab ka uurida Kuu en-
da pöörlemist ja vibratsiooni
ning täpsustada tema pinna-
moodustiste koordinaate. La-
serlokatsioonikatsete tulemu-
sena registreeriti selgeid pee-
geldussignaale.

Uuringute esialgseid teadus-
likke tulemusi on laialdaselt
valgustatud ajakirjanduses,
raadios ja televisioonis, saa-
dud informatsiooni detailne
uurimine jätkub.

Pärast kolm kuud kestnud
tööd Kuul funktsioneerivad
kõik «Lunohod 1» süsteemid
normaalselt, mis võimaldab
jätkata teaduslik-tehniliste
uuringute programmi.

Automaat jaam «Luna 17»
ja rändlaboratoorium «Luno-
hod 1» on demonstreerinud,
et efektiivsel ja ökonoomsel
viisil saab lahendada Kuu ja
kosmose uurimise keerukaid
ülesandeid, ning on võimal-
danud teadlastel ja inseneri-
del omandada ekspluateerimis-
kogemusi ja praktilisi teadmi-
si, mis on tarvilikud uute kos-
miliste automaataparaatide
loomiseks.

ISELIIKUV LABORATOORIUM
ON VALMIS KUU ÖÖKS

KOSMILISE KAUGSIDE
KESKUS, 19. 2. (TASS.) 18. ja
19. veebruaril kuukulguriga
korraldatud sideseanssidel
sooritati neljanda Kuu päeva
lõppeksperimendid.

19. veebruaril toimusid
operatsioonid iseliikuva apa-
raadi ettevalmistamisel Kuu
ööks. Pärast kuukulguri sead-

mist orienteeritud asendisse
suleti päikesepatarei paneel.

20. veebruaril on kavas jär-
jekordne sideseanss kuukul-
guri pardasüsteemide seisu-
korra kontrollimiseks. Kuu öö
kestel 20. veebruarist 6. märt-
sini jääb automaataparaat
statsionaarasendisse.

TÖÖLISKLASSI HÄÄLEKANDJA JUUBEL
Pealinna töötajate esinda-

jad, tootmiseesrindlased, ame-
tiühinguaktivistid ja ajakir-
janikud tähistasid 19. veeb-
ruaril Ametiühingute Maja
sammassaalis pidulikult aja-
lehe «Trud» poolesajandijuu-
belit.

Koosoleku avas ÜAÜKN-i
sekretär V. I. PROHHOROV.

Koosolekul •. võttis sõna
NLKP Keskkomitee Poliitbü-
roo liige, NSV Liidu Ülemnõu-
kogu Presiidiumi esimees N. V.
PODGORNÕI, keda soojalt
tervitati. Tema kõnet kuulati
suurima tähelepanuga ja kat-
kestati palju kordi kiiduaval-
dustega.

Koosolijate tormilise aplausi
saatel kinnitas N. V. Podgornõi
ajalehe lipule Lenini ordeni.

Ettekandega ajalehe «Trud»
50. aastapäeva puhul esines
ajalehe peatoimetaja A. M.
SUBBOTIN.

Soojalt õnnitlesid juubilari
keskajalehtede ja mitmete
Moskva ettevõtete esindajad.

Entusiasmiga võeti koosole-
kul vastu tervituskiri Nõuko-
gude . Liidu Kommunistliku
Partei Keskkomiteele, NSV
Liidu Ülemnõukogu Presiidiu-
mile ja NSV Liidu Ministrite
Nõukogule. (TASS.)

Turkmeenia KP XX kongress
AŠHABAD, 19. 2. (TASS.)

Ašhabadis algas täna Turk-
meenia Kommunistliku Partei
XX kongress.

Kongressi päevakorras on
järgmised küsimused: Turk-
meenia Kommunistliku Par-
tei Keskkomitee aruanne;
Turkmeenia KP revisjoniko-
misjoni aruanne; NLKP 1 XXIV

kongressi direktiivide projekt;
Turkmeenia Kommunistliku
Partei Keskkomitee ja revis-
jonikomisjoni valimine; NLKP
XXIV kongressi delegaatide
valimine.

TKP Keskkomitee aruande-
ga esines TKP Keskkomitee
esimene sekretär M. GAPU-
ROV.

Sport
• VÕRKPALL. Euroopa riikide

meistrite karikavõistluste esime-
ses veerandfinaalmatšis võitis
Alma-Ata «Burevestniku» mees-
kond Bukarestis kohaliku «Ste-
aua» esinduse 3:2 (19:17, 12:15,
11:15, 15:9. 15:5).
• KORVPALL. Meie kontinen-

di riikide meistrite karikaturnii-
ri poolfinaalis kohtuvad AKSK
ja Praha «Siavia» ning Madriidi
«Reali» ja Itaalia klubi «Ignis»
meeskond.

Tartu «Kalevi» meeskond koh-
tub täna üleliidulise meistrisar-
ja mängus kodulinnas Minski
RTI esindusega. Matsi saavad
iälgidk televiisorite vahendusel
ka meie vabariigi spordisõbrad.
Ülekanne Tartust algab kell 18.

• LAUATENNIS. Eile Kuibõše-
vis alanud NSV Liidu meistri-
võistlustel stardib meie maa
selle ala paremik eesotsas Euroo-pa meistrite Z. Rudnova ja S.
Grinbergiga.

• MALE. Moskvas jätkub
matš NSV Liidu naiste tšempio-
ni tiitlile M. Ranniku ja A. Kuš-
niri vahel. Eile õhtul mängitud
kolmas partii kujunes vigade-
rohkeks. Algul sai paremuse M.
Ranniku, kuid keskmängus va-
lis ta vale plaani ja initsiatiiv
kaldus moskvalannale. Partiis
oli moment, kus A. Kušnir võis
võita koguni viguri, kuid võist-
lustuhinas jättis ta selle võima-
luse kasutamata. Pärast 40. käi-
ku kohtumine katkestati sood-

samas seisus meie vabariigi ma-
letajale.

Täna õhtul on selle partii lõ-
petamine.

• TEN lIS. Moskva rahvusva-
helisel ti rniiril esineb edukalt
meie vabariigi naistennisist M.
Kull. Poolfinaalis alistas ta A.
Jeremejeva (Leningrad) 6:3, 4:6,
7:5 ja kohtub esikchta otsusta-
vas mängus moskvaianna O. Mo-
rozovaga.

Meeste üksikmängu finaalis
on vastamisi ibilislane A. Met-
reveli ja moskvalane A. Volkov
ja segapaarismängu lõppkohtu-
mises O. Morozova—A. Metre-
veli ning J. Birjukova —S. Lih-
hatšov.

Tallinna Ilmajaama teatel ku-
jundab ilma Eestis Lõuna-
Uraali kotal oleva laialdase
antitsükloni edelaserv. õhurõhk
oluliselt ei muutu.

20. veebruaril on Eestis oodata
pilves selgimistega, oluliste sa-
demeteta ilma. Puhub kagu- ja
idatuul 4 8 m/sek.

õhutemperatuur —5 kuni
—lO, lda-Eest<s —l3 kuni —l5,
saartel —2 kuni —7, Tallinnas

5 kuni —7 kraadi.
21. ja 22. veebruaril püsib

oluliste sademeteta külm ilm.

TOIMETUSE
KOLLEEGIUM
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